
A T A R T A L O M B Ó L .

A TARS A0AI OMTURO-
MANYOK ELSÖt- PROGRA
MOZOTT TANKÖNYVE: A 
könyv kérdéseinél-^ átfogóbb 
vizsgatételek lesznek^ ezért az 
összefüggések jó megértése na
gyon fontos, a mechanikus 
magolás tehát nem ajánlatos. 
Egyébként az oktatók törekvé
se az, hogy a szemináriumo
kon is a fő összefüggésekre 
kerüljön a hangsúly, (Cikk a
3. oldalon.)

'HAT ÉVTIZED A NÉP 
SZOLGÁLATÁBAN: 1918 no
vembere és a következő hetek 
azt bizonyították, hogy csak 
forradalmi párt esetében van 
értelme a pártegységet meg
őrizni. A marxi—lenini alapo
kon álló párt — a sajátos tör. 
ténelmi helyzetben — hetek 
alatt többet tett a proletárfor
radalomért, mint a reformista 
MSZDp hosszú éveken ke
resztül. (Cikk az 5. oldalon.) ,

X -------------------------------------
A MI VÉLEMÉNYÜNK SZE

RINT . . .  A vállalatokat pél
dául kötelezni lehetne arra, 
hogy hosszútávú fejlesztési 
terveket dolgozzanak ki. Eh
hez persze minden feltételt 
meg is kellene adni nekik, hi
szen ez eddig nem volt gya
korlat, legfeljebb stratégia ki
alakításáról lehetett beszélni, 
erről is csak néhány vállalat
nál. (Cikk a 2. oldalon.)

„A DIÄK KÖVETEL, A TA
NÁR TARTOZIK”: Szerintük 
a képzés valóságos célja nem 
tisztázódott a szakon az, hogy 
elméleti, vagy gyakorlati szak
embernek képezik-e őket, s 
középiskolai, vagy főiskolai 
egyetemi tanár lesz-e belőlük. 
Komoly gondjaik vannak a 
pg-oktatás hatékonyságával is. 
Nem mindig a szakmában leg- 
járatosabb tanárokat kapják. 
(Cikk a 4. oldalon.)

EGY KRUMPLI, KÉT 
KRUMPLI: Hová lett a hús 
mellől a  krumpli, a krumpli 
mellől a hús, ami marad, az 
miért hideg? A' levest miért 
mérik olyan kurtán? (főleg ha 
gyümölcsből van.) Miért ma
radunk egy 30 Ft-os ebéd után 
éhesek? (Cikk a 2. oldalon.)

GÓLYAHÍR: Mint tudósí
tóink jelentik, egy fontos köz- 
gazdasági téma oktatásán leg
utóbb is több százan része 
vettek. (Cikk a 8. oldalon.)

VILÁG PROLETÁRJAI, EGYESÜLJETEK!
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A
hatvanegyedik

E gyetem i ü n n e p sé g
a  N agy  O k tó b e ri S zo c ia lis ta  

F o rrad a lo m  év fo rd u ló já n
Bethlened László ünnepi beszédét tartja

Az ünnepek a folytonosság 
hirdetői, valaminek a 

kezdetére, valaminek a fenn
maradására emlékezünk. No
vember 7-én nemcsak azt ün
nepeljük, hogy hatvanegy éve 
egy forradalom nyitányaként 
eldördült az Aurora ágyúja, 
hanem azt is, hogy hatvanegy 
éve tart m ár a meghirdetett 
eszmék győzelmes útja.

Jobbára oktatók töltötték 
meg az aulát, amikor az egye
temi ünnepség nyitányaként 
felcsendült a magyar, majd a 
szovjet himnusz. A színpadon 
vörös blúzba öltözött lányok, 
mögöttük egyetlen dekoráció 
az „Éljen november 7!” be
tűiből kirakott nagyméretű 
Lenin-portré. Az egyetemi 
irodalmi klub tagjai Jeszenyin 
költeménye után egyéni hang

vételű, lírai szavalatösszeállí
tással vezették be az ünnepi 
megemlékezést.

A versek után következett az 
ünnepi szónoklat — dr. Beth- 
lendi László docens, az ipar
kari pártalapszervezet titká
ra, az egyetemi pártbizottság 
tagja köszöntötte a megjelen
teket. Az ünnepségünkön a 
kerület vezető személyiségei 
mellett szovjet vendégek is 
részt vettek: Tejmuraz Csiko- 
ványi, a Szovjetunió Magyar- 
országi Nagykövetségének el
ső titkára, valamint a moszk
vai IMO Nemzetközi Kapcso
latok Főiskola Komszomol de
legációja Szergej Abakumov- 
nak, a főiskola Komszomol 
titkárának a vezetésével Az 
MSZMP Budapesti Bizottságá
ból dr. Nagy Ferenc, a IX. ke

rületi bizottságból pedig Kar- 
valics Lászióné ünnepelték kö
rünkben november 7-ét. Dr. 
Bethlendi László ezután kö
szöntötte azokat az egyetemi 
dolgozókat, akiket az évfor
duló alkalmából az Elnöki Ta
nács „Munka Erdemrend”-del 
tüntetett ki. Arany fokozatot 
kapott Erdei György egyetemi 
tanár, ezüst fokozatot Kalmár 
György egyetemi docens, Ja
kab Miklós és Rácz Károly do
censek munkáját pedig bronz 
fokozattal jutalmazták.

Ünnepi beszédében Bethlen
di László méltatta a forrada
lom jelentőségét, elemezte an
nak hatását és súlyát a társa
dalmi haladásban. Röviden át
tekintette a Szovjetunió el
múlt hatvanegy évének fon
tosabb állomásait, és külön ki
emelte a kommunizmust épí
tő ország azóta elért legfon
tosabb eredményeit. Hangsú

lyozta a NOSZF szerepét az 
imperializmus gyarmati rend
szerének felbomlásában a mai 
munkásosztálynak a monopol
tőke elleni harcában. A Nagy 
Október vezetett el hazánkba?i 
is a kommunista párt megala
kulásához, a polgári demok
ratikus, majd a szocialista 
forradalomhoz. „A magyar 
Tanácsköztársaság győzelme és 
léte bizonyította, hogy a pro
letárforradalom és a proletár- 
diktatúra nem sajátos orosz 
jelenség, hanem követhető 
példa más országok munkás- 
osztálya számára is, figyelem
be véve a sajátos nemzeti kö
rülményeket” — emlékeztetett 
az ünnepi szónok.

Marx és Engels elméleti ta
pasztalatai az általuk felis
mert társadalmi törvényszerű
ségek és a lenini gyakorlat 
az imperializmus újonnan ki-

(Folytatás a 2. oldalon.)

„ A  diák k övetel, a  tanár tartozik"?
Ifjúsága pcarSamenf esz áBfciEénos koron

Szuhay Miklós dékán beszámo lóját tartja

AZ ALTALANOS KAR
volt a  legfürgébb az ifjúsági 
parlament megrendezésével. 
Igaz, a  III. előadóban félig 
üres padsorok jellemezték ezt 
az összejövetelt november 8 - 
in; de akik eljöttek, azok ak
tívan vettek részt a  parlamen
ten. Szép .számban képviseltet
ték magukat az elsősök, amit 
örvendetes jelenségként köny
velhetünk el.

Miután Bocsa Julianna a
parlament elnöke, bemutatta 
és köszöntötte Paizs Jánost az 
általános kar párttitkárát, 
Szuhai/ Miklóst, a kar dékán
ját és Meichl Gézát, a  kar 
fCISZ-titkárát, akik az elnök
ségben ültek, Szuhay Miklós 
megtartotta bevezetőjét.

Beszámolt arról, hogy mi
lyen megoldások születtek a 
legutóbbi, 1976-os ifjúsági 
parlamenten felvetett problé
mákra. Megemlítette többek 
között, hogy jarvult, a  szaksze
mináriumokról való tájékozta
tás és meghosszabbították az 
olvasóterem nyitvatartásit 
Ezután kitért a képzéskorsze
rűsítésre. A tanár „C” képzés 
korszerűsítése külön téma, 
hiszen ez két egyetemet is 
érint; itt a TTK-tárgyak kor
szerűsítése van még hátra.

Az előadó beszélt az alter
natív blokkokról is, amelyek 
közül legnépszerűbbek a terve
zés-matematika és a pénzügyi 
rendszer vo lt A kar hallgatói
nak 90 százaléka egyébként 
szakblokkot választott. A diá
kok nagy többsége a blokkhoz 
illő szakszemináriumra je
lentkezett

A dékán állást foglalt a há
zidolgozatok mellett és meg
említette a z t hogy a  zárthe

lyi dolgozatírások időpontját 
központilag egyeztetik.

EZT KŐVETŐEN A 
HALLGATÓK 

TANULMÁNYI

munkájáról esett szó. A kar 
tanulmányi átlaga csökkenő 
tendenciát mutat; a nappali
sok tavalyi átlaga 3,8—3,9 kö
zött volt Lassan elmosódik a 
szakok közötti tanulmányi kü
lönbség, hiszen a népgazdosok 
átlaga 3,84, a „tanároké” 3,83, 
míg a  pénzügy szakosoké 3,72 
volt az elmúlt tanévben.

A hallgatók érdeklődése 
változatlan a  TDK iránt, hi
szen a  dolgozatok száma ta 
valy sem csökkent. Szép si
kert é rt el egyetemünk a  leg
utóbbi országos TDK-verse- 
nyeken, amelyből az általános 
kar diákjai is alaposan kivet
ték a  részüket

A tanszéki képviseletről 
szólva, Szuhay. Miklós, kérte, 
hogy a  tanszékek jobban tá
maszkodjanak a  hallgatói in
formációkra. A TKR-munká- 
ban meglehetősen sok függ a 
képviselő személyétől, így azt 
is jól kell megválasztani.

Nem m aradt ki a  szüret sem 
a beszámolóból. A dékán meg
állapította, hogy jó a társa
dalmi munkában való részvé
tele a  karnak. A nemrég le
zajlott szüreten 75 százalékos 
megjelenést könyvelhettek eL 
Szó szerint „megjelenést” — 
ez enyhe derültséget is keltett 
—, hiszen ebben mindenki 
benne van, aki valamennyi 
időt (akár egy napot is) lent 
töltött a táborban. Egyébként 
a karról harmincán nem tud
ták igazolni távolmaradásukét 
az őszi társadalmi munkától. 
A szüreten jól dolgozókat 
100—300 forint között, könyv

vásárlási utalvánnyal jutal
mazták.

Szuhay Miklós beszédéhez 
Meichl Géza KlSZ-titkár fű
zött néhány kiegészítést. Az 
oktatással kapcsolatban meg
jegyezte, hogy a legnagyobb 
problémát a  II. évfolyamon a 
szoc. pg, jelenti; főleg az elő
adók személye okoz gondot és 
az, hogy a szigorlati követel
mények nem egységesek. A
III. évfolyamon a  blokkokról 
való időbeni tájékoztatást 
sürgetik a  hallgatók. Nincs 
minden rendben a nyelvi kép
zéssel sem, hiszen — nyelv- 
igényes szak nem lévén a  ka
ron — a  második nyelv felvé
telével bajok vannak: Nem in
dult nyugati nyelvből kezdő 
csoport; ez főleg azoknak hát
rányos, akik a középiskolában 
nem. tanultak két nyelvet.

A KAR KISZ-TITKARA

szóbahozta, hogy a kötelező 
irodalmak összeállítását, kije
lölését a könyvtár képviselő
jének bevonásiival kellene el
végezni, hogy olyan olyasmi 
nyokat adjanak meg, amelyek 
a könyvtárban hozzáférhetők.

Végül arról szólt Meichl Gé
za, hogy a kari képviseleti 
tanács jól funkcionál Azt vi
szont — sajnálatos módon — 
nem tudják, hogy az évenkén
ti tanári jellemzések után, 
történik-e valamilyen intézke
dés.

Ezt követően elkezdődött a  
hozzászólások özöne. Eleinte 
a tanárszakosok uralták a te
repet Lengyel Erzsébet (IV. 
tanár „A”) például a III—IV. 
éves tanár ,rA” szakosok kö
zös véleményét tolmácsolta —

(Folytatás a 4. oldalon.)

Mér a viisgéra
Jókora szakadék tátong a 

középiskolai és az egyetemi 
tanulási, felkészülési módsze
rek és elvárások között. Az 
elsősök nagy részének problé
mát jelent a  beilleszkedés és 
átállás, valamint a viszonyla
gos kötetlenség helyes értel
mezése. Sokan már az első 
előadások után felelőtlenül 
szelektálták a tantárgyakat és 
nem egy előadáson padsorok 
ásítoznak üresen. A gyakor
latok és szemináriumok .név
sorolvasási rendszere a jelen
létet ugyan befolyásolja, de a 
felkészülést nem. Nehéz el
sajátítani a helyes módszert 
a  felkészülésben, jó néhány 
— sokszor egymásnak ellent
mondó — tanácsot kaptunk 
m ár ezzel kapcsolatban a  fel
sőbbévesektől.

Csekő Kati — mint csoport
társai mondják —-, rendszere
sen és aprólékosan tanul. Szin
te minden, órán bent van, idő
ről időre áttanulmányozza az 
előadásokon hallotakat, három 
naponként eljár a laborba, s 
a  könyvtárban is gyakran le
het találkozni vele.

— Milyen módszer szerint 
tanulsz? — érdeklődtem tőle.

— Általában beosztom, hogy 
melyik napon, melyik tantárgy 
kerül sorra. Legtöbbet az ana
lízissel és a pg-vel foglalko
zom. Matematikából az elmé
lettel kezdem, ha azt megér
tettem, végigszaladok a kidol
gozott feladatokon. Aztán a 
többi példát veszem sorra, s 
addig kínlódok rajtuk, míg 
magamtól rá nem jövök a 
megoldásra. Pg-ből végigolva
som a tankönyv adott fejeze
tét, átnézem a bevezető váz
latot és aztán fejből a vázlat 
szerint leírom a t lényeget, 
majd rátérek a feladatokra, s 
végül a kötelező olvasmányo
kat jegyzetelem ki.

Kati angolból a 2. csoport
ban van, s mint elmondotta — 
ez elég sok gyakorlást igényel.

— Itt lépésről lépésre szere
tek haladni. Elolvasom az ol

vasmányt. tippelek, hogy mi 
lehet az ismeretlen szavak je
lentése, szótárral leellen őrzöm, 
majd lefordítom a  szöveget. 
Utána a kép alapján elmon
dom, és végül rátérek a nyelv
tani gyakorlatokra. Oroszból is 
hasonlóan csinálom, de az 
sokkal nehezebb. — Mondta 
nevetve.

Máté Pista számítástechni
kából és pg-ből a legjobb a 
csoportjában. Szakmunkás elő
készítő tanfolyam után felvé
telizett a közgázra pg-ből és 
matekból.

— Milyen tantárgyakkal 
foglalkozol mélyebben?

— Általában azokkal, ami
ből szeminárium, vagy gya
korlat van. Mindenben a lo
gikát kedvelem és a magolás 
az amitől a legjobban irtózom.

Általában azok állnak biz
tos lábon számítástechnikában, 
akik m ár előzőleg is tanulták. 
A többségnek gondot okoz.

— Te korábban nem foglal
koztál ezzel, s mégis nagyon 
jól érted. Mi ennek a  magya
rázata?

— A módszerem az. hogy
tíz-tizenöt példatárban már 
megoldott bi okk diagrammot
átnézek, s mikor a gondolat- 
menetet megérzem, akkor már 
önállóan is meg tudom oldani 
azokat.

— Melyik tantárgytól félsz 
a legjobban a  vizsgán?

— A gazdaságtörténettől. 
Valahogy nem látom a logikai 
felépítését és jegyzetelni se 
nagyon tudom.

Eleinte legtöbben a  pg-től 
rettegtek, de most egyre in
kább új tantárgyak is felme
rültek azok között, amelyek 
félelmet keltenek a vizsgán. 
Nagy Andrea is a gazdaság
történettől és a gazdaságföld
rajztól tart a legjobban.

— Sok gonddal, problémá
val találkozunk, minél inkább 
közeledünk a vizsgaidőszak 
felé. Valószínűleg ezek csak 
átmenetiek lesznek; ha komo
lyan vesszük őket.

Fluck Zsuzsanna

Új tantárgy:
A magyar munkásmozgalom története
Az idei tanév II. félévétől 

mindenkit érintő új tantárgy 
oktatása kezdődik egyetemün
kön. A  részletekről a tárgy fe
lelősét, Jakab Miklóst, a tudo
mányos szocializmus tanszék 
docensét kérdeztem.

— A magyar munkásmozga
lom történetét párthatározat 
alapján ezentúl az ország 
minden egyetemén oktatni 
fogják, van ahol ez m ár el is 
kezdődött. Nálunk a  jövő fél
évtől veszi kezdetét a  IV. év
folyamosoknak. Az ötéves sza
kokon az V. év első félévében 
fogjuk a  tárgyat oktatni. 
Ideiglenes jelleggel párhuza
mosan tanulják majd a hall
gatók (a IV. évfolyamon) a 
tudományos szocializmussal, de 
a tervünk az, hogy a III. év
folyamra előrehozzuk a tudo
mányos szoeializmust, IV. év

re marad a munkásmozgalom 
története és így a párhuza
mos oktatás megszűnik. A 
tárgy egy féléves, hetente két 
óra és körülbelül 12—14 fog
lalkozás lesz a félév során. Év
folyamszintű előadás nem lesz, 
hanem kiscsoportos oktatás. A 
félévet kollokviummal zárjuk.

— Kik fogják tanítani a 
tárgyat?

— A tanszékünkről hárman; 
•Liener, én és a harma
dik személyt illetően még 
nincs döntés. Rajtunk kívül 
három félállású „külsős” is 
lesz a Párttörténeti Intézetből 
és a Budapesti Pártbizottság 
Oktatási Igazgatóságától. A 
tanszéken belül e tárgy okta
tói nem különülnek el a tu 
dományos 'szocializmus okta
tóktól, az új tantárgyra való

(Folytatás a 4. oldalon.)



Ki látta...
Mert mi már lassan három 

hete nem látjuk! Hogy mit? 
Az alkalmimunka-füzetet. 
Ugyanis, egy szép napon — 
bár lehet, hogy nem is volt 
olyan szép nap — valaki be
lenézett. Nézegette, nézegette, 
mígnem vagy a füzet őt, vagy 
ő a füzetet megigézte, és ezt 
követően együtt távoztak a 
KISZ-bizottságról.

Nem azért a pár lapért 
emelünk szót, ami meg üresen 
állt benne, hanem azon egye
temi hallgatók érdekében, 
akik a még benne található és 
fennálló munkalehetőségeket 
szíves-örömest vállalnák. Bár 
nemcsak a hallgatókról van itt 
szó, hanem azokról az embe
rekről, akik várják az egye
temisták jelentkezését a fel
ajánlott munkákra.

Helyreigazítás
T á jé k o z ta t ju k  o lvasó itokat, h o g y  

a  K ö zg azd ász  18. szám árnak  4. o l
d a lá n  A  m a rx is ta  p á r t  c ím ű  c ik k 
b e n  a  n y o m d a  h ib á já b ó l  le m a ra d t 
e g y  id é z ő je l. A z id é z e t k e z d e te : 
„ A la p v e tő  f e la d a t  a  jö v e n d ő b e li 
tá r s a d a lm i k o n c e p c ió  k ia la k í tá s á 
n á l  eg y  z á r t  é r té k re n d s z e r  lé t re 
h o z ása , a m e ly  m a jd  a  jö v ő  t á r 
s a d a lm a  i r á n t i  e lk ö te le z e tts é g  és 
a k t iv i tá s  c é l já t  fo g ja  k é p ez n i. Az 
u to lsó  m o n d a t p e d ig  a  k ö v e tk e z ő : 
„ E b b e n  a  p ro g n ó z is  je l le g ű  le ír á s 
b a n  h e ly t  k e ll,  h o g y  k a p jo n  az  
e lő re  lá th a tó  fo g y a s z tá s i  sz ín v o n a l 
(a szó  szé les  é r te lm é b e n ) ,  a ' re a li
z á lá s  e g y e s  s z a k a s z a ib a n .”  (I.)

O lv a só in k  é s  a  c ik k  í r ó in a k  e l
n é z é s é t  k é r j  ü k .

A mi véleményünk 
szerin t...

H a k ö rü ln é z ü n k  a  v é g ző sö k  k ö z ö t t :  v a n  a k i szo 
c io ló g u sn ak , v an  a k i  s z á m ítá s te c h n ik u s n a k  k észü l 
m á s  a  f ilo zó fia , v a g y  a  m a te m a t ik a  re jte lm e ib e n  
a k a r  to v á b b  e lm é ly e d n i , é s  jó  n é h á n y  to lm á c s p a 
lá n ta  is  a k a d . V olt a k ib e n  fö lm e rü lt  m á r  az  a  g y a 
n ú , h o g y  a  M a rx  K á ro ly  K ö z g a z d a sá g tu d o m á n y i 
E g y e te m e n  m in d e n t k é p e z n e k , c sa k  g a zd a ság i s z a k 
e m b e re k e t  n e m . V a n n a k , a k ik  h iá n y o ljá k  a  h a ll-

Beruházások
g a tó k  s z a k m a i e lh iv a to tts á g á t,  m o n d já k :  n e m  é r 
d e k lő d n e k  g a z d a s á g i é le tü n k  k é rd é s e i ,  e se m é n y  oi 
ir á n t ,  (P ed ig  h a m a ro s a n  c se le k v ő  ré s z e s e i  le szn ek .)  
N os, e z e k e t a  n é z e te k e t k ív á n ja  m e g c á fo ln i ez a 
c ik k so ro z a t.  H a llg a to k  fo g n a k  n y ila tk o z n i a  je le n , 
é s  a  jö v ő  g a zd a ság i k é rd é se irő l ,  a r ró l  ho l lá tn a k  
p ro b lé m á k a t  és h o g y a n  le h e tn e  v é le m é n y ü k  sze rin t 
e z e k e t m e g o ld a n i. M osí T ó th  Á rp á d  v égzős  ip a ro s  
szó la l m eg  a  b e ru h á z á s o k ró l.

— Az V. ötéves terv si
kertelenségét felismerve a 
„hogyan tovább?”-ra két 
alternatíva merült fel: a 
stabilitás helyreállítása 
vagy a gyors gazdasági 
növekedés. Huszár István
nak a Népszabadságban 
megjelent cikke alapján a 
kérdés eldőltnck látszik, a 
stabilitás helyreállításá
nak javára a növekedés 
fékezése révén. Mi erről

a véleményed?
— A stabilitás és a növeke

dés nem egymást kizáró fo
galmak. A stabilitást is dina
mikusan kell felfogni, így egy 
másik fogalommal, az egyen
súlyi növekedéssel lehet kö
zelíteni. Ugyanakkor Kornál 
János szerint gazdaságunk ál
landó velejárója az egyen
súlytalanság. Azt kellene te
hát a szabályozás szempont
jából megvizsgálni, mely te
rületeken van egyensúlytalan
ság, s ezek közül mely terüle
teken jó is, hogy van.

— Hol jó szerinted az 
egyensúlytalanság ?

M in den t a maga helyén!
Telt ház a  klubban, gombos

tű t is csak üggyel-bajjal lehet 
leejteni, nagy a  hőség, min
denki vetkőzik — persze csak 
módjával — és levegő után 
kapkod —, no, ebből is csak 
módjával jut. A téma, ami 
„a Polvaxon hever” érdekes 
és vonzó, akad kérdező is 
jócskán. A válaszokat min
denki értékeli, többnyire ma
gában, de van olyan is, aki 
esetenként szűkebb környeze
te tudomására, hozza vélemé
nyét

Az előadó éppen egy Izgal
mas, aktuális problémát fesze
get, amikor az állóhelyen erő
teljesen oldalba bök valaki, 
miközben a  bajsza alatt mor-

jól
fe-

molja: „igen, igaza van, 
beszél”. Fólrefordítom a 
jem és csaknem ugyanabban 
a pillanatban el is lépek. Az 
illető ugyanis majdnem rám 
esik, de ezt egy ügyes, mond
hatnám, begyakorlott egyen
súlyozó mozdulattal elkerüli, 
és az őt körülvevő alkoholfel
hővel valahogy kidülöngél a 
teremből. Kisvártatva hasonló 
stílusú manőverekkel tér visz- 
sza eredeti helyére.

S meglehetősen kifejezés
telen arccal rámered újra az 
előadóra, aki még mindig a 
szeszes ital káros hatásait és 
az elvonókúra hasznosságát 
ecseteli. s

W**.;**)*, B, I*

— A fogyasztási cikkek 
piacán meglevő szívásos álla
pot — nem egyértelműen jó, 
hogy van, de — serkentené a 
gazdasági növekedést, ha a 
vállalati érdekeltséget olyan 
irányba lehetne elmozdítani, 
hogy jobban vegye figyelem
be a piaci adottságokat, a pia
ci viszonyokat. Ugyanakkor 
az a szívásos egyensúlytalan
ság, ami a beruházási piacon 
nálunk van, az katasztrofális 
és tarthatatlan. Szerintem 
ezen a területen csak a válla
lati érdekeltség változtatásá
val lehet eredményeket elérni. 
Ismét Kornaira hivatkozom: 
ő mondja, hogy minden szer
vezet és vezetője között meg
figyelhető egyfajta azonosulás. 
Ha el is tekintünk a beruhá
zási piacon levő kereslet-kíná
lat mai állásától, egész beru
házási rendszerünk mostani 
állapotától, az azonosulás ön
magában is kiválthatja a be
ruházási kereslet kirobbaná
sát, hiszen a vállalatok növe
kedésre beállított rendszerek. 
A vállalati érdekeltség változ
tatását nem indirekt eszkö
zökkel gondolom megvalósí
tani, szerintem ezen a terüle
ten adminisztratív beavatko
zásra lenne szükség.

— Beruházási stopra gon
dolsz?

— Nem. A vállalatokat pél
dául kötelezni lehetne arra, 
hogy hosszútávú fejlesztési 
terveket dolgozzanak ki. Eh
hez persze minden . feltételt 
meg is kellene adni nekik, 
hiszen ez eddig nem volt gya
korlat, legfeljebb stratégia ki
alakulásáról lehetett beszélni, 
erről is csak néhány vállalat
nál. Tehát, elsősorban időt 
kell hagyni rá.

— De hogyan lehet hosz- 
szútávű fejlesztési tervet 
készíteni, ha a szabályozó 
rendszer állandóan válto
zik — legalábbis a fejlesz- 
tási források képződését

A H A T V A N E G Y E D IK

szabályozó kulcsok, és a 
központi irányítás gyakor
latilag nem biztosítja a 
fejlesztési források tarta
lékolásának lehetőségét?
— Az idő a feltételek meg

teremtése során nrnnirnuirn-kö- 
vetelményszerepet játszik. Tá- 
gab'D feltételnek tanom , hogy 
a népgazdaság olyan környe
zetet biztosítson a vállalatok
nak, amelyben nyugodtan ter
vezhetnek előre. Nem kellene 
a szabályozórendszert állan
dóan változtatni akkor, ha a 
vállalatok működési feltételei 
változnának meg. Ezt pedig a 
kemény költségvetési korlát 
elrendelésével lehet megolda
ni: ne kapjanak hitelt a vál
lalatok, ha gazdaságtalan be
ruházásba kezdtek. Nem a 
központi pénzeszközök vissza
tartásáról van itt szó, hanem 
arról, hogy tényleg azok a be
ruházások kapják a hitelt, 
amelyeknek rentabilitási biz
tosított. És ne az legyen, hogy 
néhány kiemelkedően jó vál
lalat vagy pedig a fizetési 
mérleg deficitje tartja  fenn 
és viszi előre a népgazdaságot.

— És mit szólsz ahhoz a 
koncepcióhoz, hogy korlá
tozzák a vállalati fejlesz
tési eszközök képződését, 
centralizálják a fejlesztési 
pénzeszközöket és köz
ponti hatáskörbe vonják a 
beruházások jelentős ré

szét?
— Ha eddig voltak kény

szerpályás vállalati döntési 
mechanizmusok, akkor ez az 
intézkedés csak megszaporítja 
azokat. Véleményem szerint 
nem a vállalati beruházási 
eszközöket kellene visszafog
ni, hanem ezek felhasználását 
— elsősorban a kemény költ
ségvetési korlát 'felállításá
val — gazdaságosabbá tenni. 
Mellesleg az is vitatható, hőgy 
a centralizálással csökkenteni 
lehetne a beruházási piaci fe
szültségeket.

— Hogyhogy? Hiszen a 
központi beruházások job
ban összehangolhatok a 
kapacitásokkal, jobban

ütemezhetők.
— Közismert, , hogy a nép- 

gazdasági irányítás csak egyes
r (Folytatás az 1. oldalról)
alakult körülményei között 
készítette elő és vezette győze
lemre az orosz munkásosztály 
forradalmi harcát. Hatvanegy 
év telt el. Miben rejlik a le- 
ninizmus mai érvényességé
nek, erejének titka? Dr. Beth- 
lendi László történetmi átte
kintéssel. igazolta, hogy a le- 
ninizmusnak alapvetően el
lentmondó nézetek szükség
szerűen ellentétben vannak az 
objektív valósággal, és képvi
selői szándékától függetlenül, 
mellékvágányra visznek.” Ezt 
a máig hajtó, éllaindóain formá
lódó, aktualizálódó folyamatot 
indította el a  Nagy Októberi 
Szocialista Forradalom.. „A 
hatvanegyedik évforduló ezért 
az egész haladó emberiség ün
nepe. Rá méltóképpen emlé
kezni elsősorban annyit jelent, 
m int a marxizmus—leniniz- 
mus elveit követni, a nép érde
kében dolgozni, harcolni a 
szocializmusért, a kommuniz
musért" — zárta szavait Beth
lenen László.

Vass László a  KlSZ-bizott- 
ság titkára, Gyömrey Gábor, 
Marjai Zsuzsa, Rákosi Judit, 
Vígvári András egyetemi hall
gatóknak KISZ-kitüntetéseket 
adott át.

Ezután nagybőgő, hegedű, 
kecslceduda hangja töltötte be 
a termet; dairóc ingbe, csizmá
im  húzott fekete nadrágba öl
tözött fiúk, népviseletbe öltö
zött lányok perdültek a szín
padra. Az egyetemi népitánc
együttes és a  kísér őzenekar 
most is nagysikerű, látványos 
műsort adott elő.

Az ünnepély az Imifcemacio- 
nálé dallamával ért véget.

területeken rendelkezik több 
információval, m int a válla
la t  A piaci adottságok isme
retében viszont a vállalatok 
vannak információs előnyben. 
A dolog másik része az, hogy 
amit a kapacitások és a be
ruházások központi összehan
golásáról mondtál, .az első
sorban az újonnan belépő ka
pacitásokra igaz. Az állam 
nem ítélhet teljesen biztosan 
a m ár működő kapacitások 
jövőbeli kihasználtságáról. Itt 
megint belép a vállalati érde
keltség. Hiszen a vállalatok 
saját fejlesztési forrásaik nö
velése érdekében sokszor el-, 
hanyagolják a meglevő kapa
citások karbantartását, kor
szerűsítését, azaz a rekonst
rukciós beruházásokat. • Emel
lett a beruházási eszközök 
fokozottabb központosítása és 
ezzel a központi hatáskör ki- 
szélesítése, szerintem még job
ban erősítené az ágazati és 
funkcionális irányítás közötti 
ellentéteket. A funkcionális 
szervek továbbra is a pénzesz
közök gazdaságilag leghatéko
nyabb elosztására fognak 
törekedni. És az ágazati mi
nisztériumok továbbra is az 
irányításuk alá tartozó válla
latok fejlesztésében lesznek 
érdekeltek. A beruházási túl- 
kereslet feszültsége, ami a 
vállalatok közti piaci kapcso
latokban „realizálódott”, most 
központi keretek között fog 
jelentkezni, s a „beruházási 
éhség” eltolódhat a központi 
pénzeszközök felhasználásá
ért folyó ágazatok közötti 
harccá. S arról sem szabad 
megfeledkezni, hogy a jelen
legi eltorzult vállalati érde
keltség egyik megnyilvánulá
sa, hogy a kedvezőbb elbírálás 
érdekében a költségeket alá-, 
az eredményeket pedig fölé- 
tervezik. Erre a jövőben még 
inkább számíthatunk.

Lambert Gábor Pál Kata

PANASZOK NYOMÁBAN

Egy krumpli, két krumpli...
. . .  njeg egy fazék. Csak nem 
nekünk! Hogy kinek? Azt hi
szem, nemcsak én, hanem 
minden menzán étkező sors
társam szeretné tudni; — ho
vá lett a hús mellől a krump
li. a krumpli mellől a hús, ami 
marad, az miért hideg? A le
vest miért mérik olyan kur
tán? (főleg ha gyümölcsből 
van). Miért maradunk egy 30 
Ft-os ebéd után éhesek? Egy
általán, ennyi pénzért, ilyen 
módszerrel szükség van-e az 
egyetem népi konyhájára?

A külföldi diákok sérelme a 
legjogosabb. ösztöndíjukból 
levonják az étkezési hozzájá
rulást — fejében ehet ebédet, 
vacsorát. Ez nem is lenne baj! 
Mert enne a szerencsétlen 
diák, ha lenne mit! S ha kor- 
gó gyomorral bemegy a kollé
giumba, még „hazai batyu” 
sem várja, mint a szerencsé
sebb vidéki egyetemistákat. A 
helybeliekről ne is beszéljünk. 
Ük úri helyzetben vannak! Ha 
a menzajegyet féláron eladják, 
a pénzen még jól is lakhatnak 
a büfében! Otthon pedig pó
tolhatják az esetleges lemara
dást.

Mindezt összegezve, a felhá- 
borodók fenyegető szavait ösz- 
szegyűjtve, felkerestem a 
menza vezetőjét, Váradi Ti- 
bornét. A meglepetés kettős 
volt! Kölcsönösen megleptük 
egymást.

En őt, mert nem tudott a 
panaszokról — másrészt ő en

gem — ugyanebből az okból. 
Lehet, hogy egy vezetőnek tíz 
méterre a „tűztől” nem tűnt 
fel az adagok kurtasága? Per
sze elképzelhető! A tányérok
ban semmi feltűnőt nem lehet 
észrevenni, mivel alig van 
bennük valami!

Váradi elvtársnő megnyug
tatott — most, hogy értesült 
a tényállásról, utánanéz a dol
goknak, szükség esetén intéz
kedik!

Várjuk! Korgő gyomorral, 
hittel és reménnyel, még ak
kor is, ha a Közgázon va
gyunk!

Babucs Éva

Ez is a menzán történt: a 
múlt héten hullott a vakolat

Újra fá z u n k
Évről évre visszatérő téma 

az egyetem fűtési gondja. An
nak ellenére, hogy október 
15-én megkezdődött a  fűtési 
szezon, m ár idén is merültek 
fel panaszok a fűtéssel kap
csolatban. Elég hidegek a nagy 
előadók, a diákok különösem a
IV. előadóra panaszkodnak, 
ahol kabátban is fázva hall
gatják az órákat. Érkeztek 
kifogások a III. emelet néhány 
helyiségével kapcsolatban is.

A fűtési gondokról Papp Bé
la elvtársat, az egyetem fő
mérnökét kérdeztem.

— Elöljáróban el kell mon
danom, hogy idén a korábbi 
évekhez képest viszonylag jobb 
a helyzet. Nyárom egymillió 
forintot költöttünk a kazán ja
vítására, am it lehetett azt 
megcsináltattuk. Október 15-e 
előtt volt néhány hideg nap, 
amikor éppen ezért még nem 
lehetett fűteni, viszont a  ja
vítási munkálatok befejezése is 
szükséges volt — mondta 
Papp elvtárs.

— Mi az oka, hogy ennek 
ellenére nem mindenhol meg
felelő a fűtés?

— Az egyetem kazánja és 
hálózata régi. 1925-ből való, 
a csövek állapota m ár rossz. 
Ezt a régi hálózatot javítgat
juk, foltozgatjuk, amit nagyon 
megnehezít az is, hogy egy 
ötven évvel ezelőtti kazánhoz 
egyszerűen nem lehet alkat
részt kapni, hanem csak bar
kácsolni; egyedileg elkészíteni 
azt ami szükséges a karban
tartáshoz.

Problémát jelent az is, hogy 
jelenleg nincs fűtésszerelő 
szakmunkásunk, így vízveze
tékszerelők látják el ezt a fel
adatot is. Az előbb elmondott

hoz képest, ez mégis kisebb 
probléma, hiszen a két szak
ma egymást — bizonyos fokig 
— kölcsönösen helyettesíti; 
legfeljebb a helyi zavarok el
hárítása gyorsabb lenne szak
képzett fűtésszerelővel. Hang
súlyozni kell azonban, hogy az 
állandó meghibásodás fő oka 
a rendszer elavultsága.

— Erkeztek-e az idén pa
naszok Papp elvtárshoz?

— Az elmúlt évekhez ké
pest alig. Konkrétan a  IV-es 
előadóról tudok, ahol nagyon 
hideg vap. A nagy előadókban 
nem rosszabb a helyzet, mint 
eddig volt, ugyanis közismert, 
hogy ezekben a fűtési rend
szert eredendően rosszul ter
vezték és a meleg levegő az 
előadó felső részében megre
ked. A IV-es előadóban már 
korábban is voltak technikai 
akadályai a terem normális 
fűtésének. A múlt télen vi
szont az épület rekonstrukció
jának kezdetekor a  biztonsá
gosság érdekében új lefedést 
kellett alkalmazni, a lámpák 
helyét viszont szabadon hagyni, 
így a meleg a réseken köny- 
nyen eltávozik az előadóból. 
Kértem már. hogy azokat az 
órákat, amelyeket csak le
het, tegyék át innen más he
lyiségbe.

— Mikor várható változás a 
fűtés terén?

— Csak az épület teljes re
konstrukciójával várható ja
vulás, ekkor kerülhet sor a 
régi kazán kicserélésére. Ez 
ésszerű is, nem lehet külön 
csak a fűtést felújítani, hi
szen rendkívül hosszadalmas 
munka ez, az oktatást zavar
ná.

Fodróczy Annamária

A véradás tapasztalatai
Egyetemünkön október 31- 

én zajlott le a véradás, ame
lyet a Vöröskereszt kérésére 
szerveztek, és az István kór
ház dolgozói (orvosai, ápolói) 
bonyolítottak le.

Szikora Máriától, a véradás 
egyetemi szervezőjétől a kö
vetkezőket tudtam meg:

— Pontos visszajelzés még 
nem érkezett a Vöröskereszt
től, de a hozzávetőleges ada
tok is helytállóak. Körülbelül 
115—120-an adtak vért, akik
nek túlnyomó többségét hall
gatók tették ki, kevés oktató 
volt köztük. Idén a jobb szer
vezés ellenére, viszonylag ke
vesebben jöttek vért adni, 
mint tavaly. Egy ember átla
gosan 3,5 dl vért adott, kö
rülbelül 40—50-en adtak 4 dl-t. 
A véradók ebédhozzájárulást, 
colát kaptak utána.

Mi az indítéka, hogy valaki 
vért ad? Erre kértem választ 
néhány véradótól.

Dobai Erzsébet:
Én most adtam vért először 

életemben. Láttam a plakáto
kat és tulajdonképpen kíván
csi is voltam rá, hogy milyen. 
Mivel egészséges vagyok, így 
nem volt akadálya a véradás
nak.

Szikora Mária:
Harmadszor vettem részt 

véradáson. Tudom, hogy töb
bek között gyermekek szív
műtétjénél van szükség az 
adott vérre.

Egyúttal szeretnénk felhívni 
a figyelmet, hogy a következő 
véradást jövő félévben, már
cius elején tartjuk, és jó len 
ne, ha többen jelentkeznének, 
hiszen ez a mostani létszám 
az egyetem hallgatóinak és 
dolgozóinak 10  százalékát sem 
tette ki. Az adott vér pedig 
valóban sok gyermek és fel
nőtt életét mentheti meg.

F. A.. Egyetemünk tánckara
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A társadalemtudományok 
első programozott tankönyve

Népszerű dolog ma a ma
gyar gazdaság enyhén szólva 
.kiegyensúlyozatlan állapotával 
foglalkozni, sokszor azonban 
csak a  felszíná jelenségek 
megállapításáig jutunk el. A 
kevés, komoly elemzés egyike 
Kornál János nevéhez fűződik, 
aki „A hiány újratermelés-e” cí
mű cikkében — amely akadé
miai, székfoglalója alapján ké
szült —, a  szocializmus korai 
szakaszára oly jellemző hiány
gazdaság modellezésére tesz 
kísérletet és így a mai gazda
sági problémáink gyökereit 
kutatja.

Ez a  cikk képezte a  vita 
alapját a Rajk László Szak- 
kollégiumban, ahol is a szer
ző a  szakkollégium jelenlevő 
tagjainak kérdéseire válaszol
va védte meg álláspontját. A 
felületes szemlélő számára 
úgy tűnt, mintha valóban csak 
védekezne és modelljének el
vontságából adódó hiányossá
gait próbálná mentegetni. (Er
re  utalt az, hogy többször hi
vatkozott azokra a gondolatai
ra, amelyeket terjedelmi kor
látok m iatt cikkében nem tu
dott részletesen kifejteni.) 
Emiatt többen is megkérdője
lezték modelljének életképes
ségét, sót vélt hibákat fedez
tek fel benne, sokszor a való
ságra is rácáfoltak ennek ér
dekében. A vita alapián azon
ban úgy tűnt, hogy Kornainak 
nemcsak sikerült kivédenie az 
első hallásra mellbevágó kér
déseket, hanem modelljének 
megalapozottságát is sikerült 
bebizonyítania Egy ilyen mo
dellnek, amely a  félreértések 
elkerülése végett nem valami- 
télé matematikai modell, az a 
lényege, hogy a  fő összefüggé
seket, az alapvető tényezőket 
és ezek kölcsönhatásait sike
rüljön ábrázolnia és ezt a  célt 
véleményem szerint Kornai 
nagyon jól megközelítette. Két 
tartállyal ábrázolta a termelé
si eszközöket és a  fogyasztási 
cikkeket A fogyasztási cikkek 
fertályán alul csap van, ame
lyet a fogyasztók kemény költ
ségvetési korlátja szabályoz. 
A termelési eszközök tartá
lyán nincs csap, hanem egy 
szivattyú emeli vissza a ta r
tályba megtermelt javakat. A 
szivattyút a  vállalatok pum
pálják, s mivel nekik a  .költ
ségvetési korlátjuk puha (nem 
számít, hogy mibe kerülnek a

cikkek), ezért minél nagyobb 
erővel szeretnék kiszivattyúz
ni ezeket a termelési eszközö
k e t  A két tartály nincsen her
metikusan elzárva egymástól, 
vannak átszivárgások, illetve 
zsilipek, amelyen keresztül a 
vállalatok a  fogyasztók tartá
lyából is képesek átszivattyúz
ni a javakat Ez az eléggé 
vázlatos kép csak jelezni kí
vánja a modell jellegét, rész
letesebb elemzésre e cikk ke
retében nem vállalkozhatom.

A másik kérdés, ami ben
nem a  vita alapján felvető
dött, hogy vajon lehet-e é r
tékmentés a  közgazdaságtudo
mány? Bár a kérdés költőinek 
látszik (nyilván nem lehet), 
mégis valóságos problémát ta
kar, ugyanis Komái óvott a t
tól, hogy túlontúl korán érté
keket és érdekeket vigyünk 
be szempontjaink közé, hiszen 
ez megnehezíti tisztánlátásun
kat. Veszélyt lá t abban, ha 
rögtön a  kiutat, a megoldást 
keressük, mielőtt még meg
néznénk jó alaposan, mi is a 
helyzet valójában. Véleménye 
szerint ideje lenne m ár időt 
hagyni arra, hogy alaposan 
feltárják a  helyzetet, hogy 
mélyen megvizsgálják, mik a 
gazdaság belső mozgatói. Eh
hez a tényfeltárás és elemzés 
időszakában el kell vonatkoz
tatnunk az értékektől és ér
tékrendszerektől. Ez az objek
tív tudományos gondolkodás 
alapfeltétele. Szerintem ez il
lúzió. Valójában Kornai elkép
zelése sem értékmentes, ami
kor énről beszél, csak taktikai 
szempontokat követ Gazdasá
gi rendszerünk ugyanis annyi
ra  á t meg át van szőve társa
dalmi és politikai elemekkel 
(érdekekkel és értékrendsze
rekkel), hogy önmagában a 
gazdaság elvont vizsgálata 
nem adhat választ a gazdasági 
jelenségekre sem. Ezzel a ma 
m ár szinte közhelyszerű meg
állapítással Kornai teljesen 
tisztában van, s számomra 
legalábbis úgy tűnik, hogy a 
hiány, vagy a  puha költség- 
vetési korlát fogalmának meg
alkotásánál ezzel is számolt.

Kornai János tanulmányá
val újabb lépést te tt a  szo
cialista gazdaság ellentmondá
sainak vizsgálata elméleti meg
alapozásához.

Agg Zojtán

A politikai gazdaságtan az 
első év legfontosabb alapozó 
tantárgya,/ ezért is különös je
lentőségű, hogy az idei első
söket új, programozott rend
szerű tankönyv fogadta. Ha 
eltekintünk a néhány évvel 
ezelőtt megjelentetett progra
mozott jegyzettől, akkor ez, a 
mostani könyv az első, amely 
a természettudomány és a 
nyelvoktatás után a társada
lomtudományok' terén is al
kalmazza a programozó mód
szert.

Az újszerű tananyagot a 
politikai gazdaságtan tanszék 
oktatói írták: Szabó Katalin, 
Gacsályi István, Láng János 
és a könyv szerkesztője, Sza- 
marasz Oresztész.

— A bevezetésben az áll, 
hogy az előző könyv ta r
talma és színvonala egy
aránt kiállta a gyakorlat 
próbáját. Miért volt még
is szükséges a tananyag

megújítása?
— kérdezem Szamarasz Oresz- 
tészt.

— Túl azon, hogy idővel 
minden elavul, s ezért időn
ként alapos vizsgálatra szorul, 
úgy véltük, a tőkés világgaz
daságban 1972 óta — ekkor 
volt az előző könyv „lapzár
tája” — nagyon lényeges ese
mények, változások mentek 
végbe. Ezeknek kapcsán ele
mezni kellett a 70-es évek

válságos kapitalizmusának 
összefüggéseit, szükségessé 
vált például a neokolonializ- 
mus közgazdasági tartalm á
nak, az értéktől vény nemzet
közi érvényesülése értelmezé
sének felülvizsgálata. Ezek 
csak példák, de jól jelzik, hogy 
a tananyagírás soha be nem 
fejezhető folyamat.

— Mi határozza meg, hogy 
egy diszciplína, egy tudo
mány alkalmas-e progra

mozásra?
— A kritérium a diszciplína 

érettsége, elemzései eszközei
nek fejlettsége, törvényeinek, 
összefüggéseinek egzaktsága. 
Nem véletlen, hogy az első 
programozott politikai gazda
ságtan tankönyv a kapitaliz
must vizsgáló részből szüle
tett. A szocialista politikai 
gazdaságtan anyagának prog
ramozása, egyelőre még csak 
perspektivikus feladat, főként 
azért, mert a tananyag több 
vonatkozásban is nem elég 
érett a programozásra. Ko
moly egységesítés, továbbfej
lesztés, a kategóriák tudomá
nyosabb megalapozása során 
válik majd erre alkalmassá — 
válaszol Szamarasz Oresztész.

— Hogy zajlott a munka?
— A hatvanas évek má

sodik felében kezdtünk ér
deklődni a programozás iránt. 
A tanszék hattagú csapata 
részt vett egy tanfolyamon,

Ez se az én kocsim, az sem az én kocsim. Nincs is kocsin.

ahol a módszer Irodalmát és 
az addigi eredményeket ta
nulmányoztuk. A mi első kí
sérletünk a programozott 
jegyzet volt, amit nagyon 
gyorsan elkapkodtak a hall
gatók. Ezen felbuzdulva fog
tunk a könyvíráshoz. Ez két 
éven át tartó kollektív mun
kát jelentett. Hogy mennyire 
nem frázis ez, azt bizonyít
hatja, hogy minden fejezetet 
legalább kétszer vitatott meg 
az egész csoport, de gyako
riak voltak a kisebb körben 
folyó megbeszélések is — foly
tatta Szamarasz Oresztész.

— Vannak olyan problé
mák, például a nemzet
közi érték kérdése, ame
lyek megítélése a tudo
mányban nem egységes, 
különböző vitás pontok 
adódnak. Hogyan sikerül

ezek feldolgozása?
— tettük fel a kérdést Láng 
Jánosnak.

— Ilyen esetben a korrekt 
eljárás az, ha a fejezet írója 
ismerteti a fontosabb nézete
ket a kérdéssel kapcsolatban, 
rámutat a véleménykülönbsé
gekre, azok okaira, majd ál
lást foglal, kifejiti saját elkép
zelését a tárggyal kapcsolat
ban. Például a nemzetközi ér
tékkel kapcsolatban — úgy 
érzem — sikerült ezt áz elvet 
megvalósítani. Jellemző, hogy 
a fejezet vitája, amelyen filo
zófus, vil. gazdos. oktatók, kül
ső szakértők is részt vettek, 
igen jól sikerült, tanulságos, 
hasznos volt.

— Hosszas és alapos mun
kával elkészült tehát az 
új tankönyv, amelyet a 
diákok — mint e2 beszél
getéseink során kiderült
— összességében Jobbnak 
tartanak az előzőnél. Né
hány kritikai észre vétel is 
felvetődött Többek sze
rint ■ „veszélyes” lehet, 
hogy a kérdések után rög
tön ott a válasz (igaz, a 
bevezető azt tanácsolja, 
hogy ezt takarjuk le gon
dosan, ám ez úgyis merő 
optimizmus), ez lehet 
hogy kényelmesebb, gépie- 
sebb tanulást eredmé

nyez.
— Elméletileg az a jó kér

dés, amely a hozzá kapcsoló
dó válasszal a folyamatos ol

vasásban is hasznosan betölti 
funkcióját. Ezt a követelményt 
nem sikerült minden esetben 
teljesítenünk, így előfordul, 
hogy a kérdések megtörik a 
kifejtés lendületét, ilyenkor 
szerintem még inkább szüksé
ges a „gondolkodó” feldolgo
zás.

— Várható-e, hogy a vizs
gán a tankönyv kérdései
ből kapnak a hallgatók té
telt? Eredményes-e a kér
dések, válaszok memori

zálása?
— Ez nem , valószínű. A 

könyv kérdéseinél átfogóbb 
vizsgatételek lesznek, ezért az 
összefüggések jó megértése 
nagyon fontos, a mechanikus 
magolás tehát nem ajánlatos. 
Egyébként az oktatók törek
vése az, hogy a szemináriumo
kon is a fő összefüggésekre 
kerüljön a hangsúly, erre le
hetőséget ad, hogy az egysze
rűbb problémákra a könyvből 
közvetlenül választ kaphat
nak a hallgatók, így több idő 
jut a lényegi tárgyalásra. Az 
előadásokat is ennek megfe
lelően, erre támaszkodva 
használjuk a legfontosabb 
összefüggések megértetésére.

— Milyen visszhang jutott 
el a tanszékre a könyv fo

gadtatásáról?
— A tervezett tízezres pél

dányszám helyett rögtön ti
zenötezer került a boltokba, 
de már ez is kevésnek bizo
nyult. A könyvterjesztő válla
lat bejelentette igényét a má
sodik kiadásra. A hallgatók, 
akik ismerik a régebbi köny
vet is, általában kedvezően 
nyilatkoznak. De a könyvet 
használják nemcsak a mi 
nappalis diákjaink, hanem az 
estisek, a levelezősök, a dok
torjelöltek. S minden bizony
nyal eljutott azokra a tan
székekre is, amelyek szintén 
foglalkoznak a gazdaság ál
talános vizsgálatával. Az ő 
véleményükről — ami pedig 
nagyon érdekes és fontos vol
na számunkra — még nem 
tudunk — mondja Szamarasz 
Oresztész.

★
Következő számunkban eze

ket a véleményeket gyűjtjük 
csokorba az új politikai gaz
daságtan tankönyvekről.

m . g .

A sorozat második részében egy sok köz
gazdászt foglalkoztató vállalat, a Magyar Alu
míniumipari Tröszt „felhasználói” véleményét 
kértük. Akivel beszélgettem: dr. Lakatos Mi
hály, a közgazdasági főosztály vezetőjének he
lyettese, a tervosztály vezetője.

— H o g y  v a n n a k  m e g e lég e d v e  az  egyetem irő l k i 
k e rü lő  f r is s  d ip lo m á s  k ö z g a z d á sz o k k a l?  M ely  te 
rü le te k e n  ta r t j á k  jó n a k  a  fe lk é s z ü lts é g ü k e t,  és  m e 
ly e k e n  e lé g e d e tle n e k ?

— Tízegynéhány éve végeztem el a közgaz
dasági egyetemet, azóta a gyakorlati életben 
dolgozom. Ezen az alapon állítom, hogy végzé
sem óta romlott az egyetemen a gyakorlati jel
legű oktatás. Az egyetem túlzottan általános 
jellegű elméletekkel ismerteti meg a fiatalo
kat és túlszítja bennük azt az érzést, hogy 
bármely területre kikerülve, ők lesznek a „szu
per okosak”. Nem készíti fel kellően őket a r
ra, hogy a rájuk váró munkakörök többségé
nek megismerése, megértése nemcsak elméleti 
felkészülést kíván. így azután a két hónapja 
munkába állt diplomások „alantas munkának” 
érzik egy kimutatás, vagy táblázat összeállítá
sát, és máris háborognakí ezért kellett nekik 
diplomát szerezni? Nyilvánvaló: ha a munka
idő 80—90 százaléka azzal telik el, hogy szá
mokat adnak össze, az nem jó munkahely, és 
jól teszi a fiatal közgazdász, ha megszökik on
nan. De ha csak a munkaidő fele telik el ilyen 
mechanikus munkával, és a másik felében al
kotó jellegű tevékenységet végezhetnek, az a 
munkahely m ár nagyon jónak tekinthető a 
frissen végzettek szempontjából. '

A másik gond az, hogy az egyetemi okta
tás az utóbbi években kissé átállt a népgazda
sági szintű és szemléletű képzésre. A végzet
tek kis hányada törekszik a vállalatok felé, a 
többség minisztériumokban, országos főható
ságoknál, tudományos kutatóintézetekben kí
ván elhelyezkedni. Pedig gyakorlati tapaszta
latok nélkül tudományos, vagy irányító mun
kát nem lehet jól végezni. Talán az utóbbi 
években érezhető bizonyos törekvés a változ
tatásra. Ilyennek tartom például a döntési já 
tékok című tárgy beindítását az ipargazdaság
tan tanszéken Ez a „játék” és a hasonló jel
legűek elősegítik a hallgatók majdani gyakor
lati munkáját.

Az az érzésem, hogy túlzottan specializált 
létt az egyetemi képzés. A részterületekre va
ló koncentrálás következtében elmarad olyan 
tárgyak szélesebb tanítása, amelyek nélkül pe
dig' nem lehetnek meg a gazdasági szakembe
rek. Nálunk is van több olyan nemrég végzett 
közgazdász, aki minimális számviteli, pénzügyi

Ismeretekkel rendelkezik, arra hivatkozva, 
hogy ő tervező-elemző szakágazaton végzett. E 
tantárgyakra talán nagyobb súlyt kellene for
dítani azzal együtt, hogy nem elhanyagolhatók 
a számítógépekről tanultak sem. Hiszen ez a 
korszerű. De azt is be kell látni, hogy egyelőre 
nem a számítógép dominál a magyar gazda
ságban.

— M ily en  s z a k o n  v ég ze tt, m e ly  te rü le te k re  s p e 
c ia liz á ló d o tt k ö z g a z d á sz o k a t k e re s n e k  e lső s o rb a n ?

— Legjobb tapasztalatunk a pénzügy szakon 
végzett hallgatókról van. Ök az oktatott tár

gyakból következően viszonylag fogékonyab
bak a gyakorlati élet dolgai iránt. Szívesen 
látjuk még az ipar szak vállalatgazdaságiam 
területén végzetteket is.

— M it tu d n a k  a  te rv g a z d a s á g i sza k o n  fo ly ó  k é p - 
e és rő l?  T u d já k - e  a lk a lm a z n i az  in n e n  k ik e rü lő  lia .i-  
g a tó k a t?

— Nem sokat tudok a mostani tervgazdaság 
szakról. Azok alapján, amit a végzősöktől hal
lottam, azt tudom mondani: ez a szak is in
kább a népgazdaság szintjén folyó munkával 
foglalkozik. Lehet azért a tervgazdasági szako
sokat nálunk is hasznosítani a számítógépnél. 
Aki nem számítógépes területre kerül, az a ta
nultakat nemigen tudja hasznosítani, viszont 
sok új ismeretet kell megszereznie ahhoz, hogy 
meg tudja állni a helyét

— E zek  a  h a llg a tó k  s o k  k o rs z e rű  te rv e z é s i, m a te 
m a tik a i  m ó d s z e r t  ta n u l ta k .  E z t sem  le h e t h a sz n o 
s íta n i?

— A gazdasági élet nemcsak modellekből 
áll Emiatt nehéz összhangot találni az okta
tott anyag és a gyakorlat követelménye kö
zött.

— M l a  v é le m é n y ü k  a v é g z e tte k  m a te m a tik a , Il
le tv e  n y e lv tu d á s á ró l?

— Az az igazság, hogy a mindennapok gya
korlata nem igényel annyi matematikai isme
retet, amennyit az egyetem oktat. Ezzel azon
ban nem azt akarom mondani, hogy meg kel

lene szüntetni az egyetemen a matematikai
képzést. A matematika logikus gondolkodásra 
nevel és ha ezt sikerül elérni, az egyetem ok
tatásával, az már nagy dolog.

Hasonló, de mégis más a nyelv témája. Itt 
az a probléma, hogy ki milyen területre kerül 
dolgozni. Ha egy-két évig nem tudja hasz
nálni valaki a tanult nyelvet, mivel a mun
katerülete nem igényli — nullifikálódhat a 
nyelvismerete, ami később (legalább az önkép
zés, szakirodalom olvasás céljára) esst’eg fon
tos lenne. Ilven esetekben sok múlik azon. 
készteti-e a fiatalt saját ambíciója a nyelvvel

való foglalkozásra, hogy legalább.szinten ta rt
sa nyelvtudását.

— M en n y i id ő  k e ll egy  f r is s e n  v é g z e tt k ö z g az 
d á sz n a k  a  g y a k o r la t i  m u n k á b a  v a ló  bevaru.tubáid .

— Tegyük fel, hogy a fiatal alapos felké
szültséggel és erős ambícióval rendelkezik, 
akkor például egy ilyen tröszti szervezet a 
külső-belső kapcsolatok, az összefüggések 
megismerése minimum kétévés igen komoy 
tanulást igényel tőle.

— Ig a z -e  a  v á d , h o g y  a  f r is s  d ip lo m á s o k  n a g y  e l
m é le ti f e lk é s z ü lts é g ü k re  h iv a tk o z v a , „ tú l  n ag y  m e l
lé n n y e l”  lé p n e k  fe l a  m u n k a h e ly ü k ö n ?  V á c  i 
o ly a n  n a g y -e  az  e lm é le ti f e lk é sz ü lts é g ü k ?  V agy  in 
k á b b  az  a  r e a l i tá s ,  h o g y  tu la jd o n k é p p e n  s e m m it 
s e m  tu d n a k ,  e z é r t  eg y  fé l év ig  k i s e  n y is s á k  a  s z á 
ju k a t?

— Kategorikusan egyik sem igaz. Az én vé
leményem szerint talán az egyetem ad a szük
ségesnél nagyobb- mellényt a hallgatókra, mint 
amekkora jogos lenne. Ezért érzik ők a mun
kahelyre kikerülve okosabbnak magukat min
denki másnál. Igaz az, hogy a kapott ismere
teik frissek, modernek. Egy huszonöt éve vég
zett közgazdász nem tudhatja mindazt. De 
azért, ha ezt a huszonöt évet valaki haszno
san töltötte el, nem mondott le a szakmai to
vábbképzésről, akkor elméleti és gyakorlati 
tudása is többszöröse a végzősének, még ha 
egyes területeken el is marad tőle. Ilyen vo
natkozásban a hallgatók szemléletének formá

lásán kellene változtatni. Helyes törekvés 
egészséges önbizalommal felruházni a fiatalo
kat reális tudásukat illetően és megmutatni, 
hogy további tanulás útján mivé válhatnak. 
De ha túltengő, áltudományoskodó ruhát húz
nak a hallgatókra, akkor sok kellemetlenség 
éri őket. Persze sok függ a fiatal diplomástól 
is. Ha megpróbálja felmérni tényleges ismere
teit, vállalja a szakmai továbbképzést, reálisan 
értékeli helyzetét a munkahelyi kollektívában, 
és él a lehetőségekkel, melyeket számára a 
gazdasági vezetők és a kollégák nyújtanak — 
előbb-utóbb megbízható, jó szakember válik 
belőle.

— V an -e  s z a k m a i e lh iv a to tts á g , a m b íc ió , a  f ia ta l
kö.i„a_<l.',szókban?

— Ezt megintcsak nehéz általánosítva meg
ítélni. Aki az első időben nem talál rá „a 
szakma ízére”, lehet, hogy egész életében nem 
ismeri meg a szakma szeretetét. Ha az oktatás 
jobban orientálódna a gyakorlat felé, talán az 
ambíciókat is inkább fel lehetne ébreszteni a 
hallgatókban. Nekem az tűnt fel, hogy kevés 
fiatalnál érezhető a szakmai cél — nem az, 
hogy milyen vezető pozíciót akar elfoglalni, 
hanem az, hogy mit szeretne elérni a szakmá
ban. És még egy szemetszúró jelenség: ritka 
az a fiatal, aki szükség esetén részt vállal a 
túlmunkából, vagy — uram bocsá’ — otthon 
foglalkozna szakmai kérdésekkel, sürgős 
feladatokkal. Pedig éppen a közgazdászok
ra vonatkozóan nehéz kijelenteni, hogy nyolc 
óra a munkaidejük. Az igazi szakember nem a 
munkaidőnek dolgozik, hanem szakmai szere- 
tetből arr£ kell törekednie, hogy amit kiad a 
kezéből, áz megalapozott, megvédhető legyen. 
A fiatalok elvárják az anyagi juttatásokat, tá
mogatásokat, de nem minden esetben tesznek 
is azért, hogy nyugodt lelkiismerettel lehes
sen ezeket nekik adni (még ha elő is írja ezt a 
jogszabály).

— T ü k rö z i-c  az e g y e te m i ta n u lm á n y i  e re d m é n y  
az t, h o g y  m ily e n  k ö z g azd ász  lesz  a  h a llg a tó ?

— Nem feltétlenül reális. Az egyetemet kö
zepesen „szenvedő” hallgató ragyogó gyakor
lati szakember lehet, de egy kitűnően diplo- 
mázottból is lehet megkeseredett, szakmáját 
nem szerető ember. Ez abból is fakadhat, hogy 
azok. akik jó gyakorlati érzékkel rendelkez
nek és hamar fepalnpók magukat a gyakorlati 
életben, nehezebben birkóznak mpg az elmé
leti anyagokkal. Per ze mint minden általáno
sítás <y> is hibás, magam is tudok számos el
lenpéldát

Pál Kata



A „Parlament” szünetében Bikics István és Zelkó Lajos A felvételeket Fáth Péter készítette

„ á  dilik k övetel, a  tanár tartozik"?
több tájékoztatást szerenének 
kapni. Újólag nehezményezték 
a szombati testnevelés órákat, 
ez nyilvánvalóan a  vidékiek
nek kedvezőtlen. Halmai Er
zsébet (I. évfolyam dékán) 
válasza: „Meg fogjuk ezt be
szélni a  testnevelés tanszék
kel. De de Tibor (1/14.) a  kol
légiumi gondokkal rukkolt 
elő. Körülményes a  közleke
dés Törökbálintra és vissza. 
Megoldási javaslat: az egye
tem adja oda a  buszát az el
sősöknek. Hiányos a berende
zés, egy-egy centrifuga és mo
sógép van az épületben, aka
dozik a  postai küldemények 
kézbesítése, s jó lenne, ha a 
körzeti orvos naponta egy-egy 
órára kimenne a  koleszba. 
Szuhay Miklós megígérte, hogy 
személyre szólóan mindenki
nek megadják a  választ ez 
ügyben.

Végül megkérdezte valaki, 
hogy lesz-e jövőre szociológiai 
szakképzés. Szuhay Miklós 
szerint .ennek beindítása bi
zonytalan időre eltolódott, vi
szont szociológiai blokk lesz, 
illetve már van is.

A NÉGY ORAN AT TARTÓ

parlament befejezéseként a 
küldöttek elfogadták a  beszá
molót és megszavazták a  kar 
50 képviselőjét a  december 6 -i 
egyetemi parlamentre.

Az elsősök közül néhányan 
úgy vélekedtek, hogy a  diá
kok merészebbek, szókimon
dóbbak voltak, m int azt vár
ták. Ugyanakkor tapasztaltabb 
társaik közül aka-dt olyan, aki 
mindezt úgy fogalmazta meg, 
hogy a  hatás kedvéért szá- 
monkérő hangnem és rész
igazságok hangoztatása jelle
mezte a felszólalásokat. A 
hallgató követel, a tanár ta r
tozik koncepció jutott érvény
re. Kareszek Judit szerint ezt 
a szemléletet bensőségesebb 
tanár-diák viszonnyal lehetne 
megváltoztatni.

B. L.

D iák—rektor -oktató
[foglalkozása: tudományos 

munkatárs. Az egyetemi 
hallgató titulus helyett szep
tember óta ezt diktálja be ha 
kérik a hivatalos adatait. „Im
ponálóan jól hangzik” állapít
ják meg róla egy kis irigység
gel a régi évfolyamtársak. Van 
aki még azt is hozzáfűzi, hogy 
a titulus nem minden. Tisztá
ban van ezzel Némethi Gábor 
is, akit ért már ennél nagyobb 
kitüntetés is, igaz. hogy csak 
négy napra, amikoris nem 
hogy oktatója, de egyenesen 
rektora lehetett az egyetem
nek. Olyan egészséges köz
akarattal ritkán választ a 
diákság rektort, m int akkor 
őt. A gémkapocsokból fűzött 
rektori Lánccal a nyakában, az 
emelvényen állva még egyál
talán nem gondolt arra, hogy 
a végzés után nemcsak játék
ból. de igazából is a katedrán 
lesz a  helye

Akkor a diákrektor-válasz- 
tás idején tele volt fényképé
vel az egész egyetem. A magas 
szőke, majdhogynem gyermek
képű fiatalember fotója leva- 
karhatatlanul virított a fala
kon. Ez az arc azóta mit sem 
változott. De mitől is lenne 
más, hisz azzal, hogy elvégez
te az egyetemet, tulajdonkép
pen neki változott a legkevés
bé meg az élete, a csoport
társaihoz viszonyítva. Valóban. 
Ugyanazzal a villamossal jár 
be az egyetemre, mint régen, 
ugyanazok á  tanári arcok ve
szik körül, m int korábban, a 
könyvtár is a régi és sajnos a 
menza sem változott. Látszó
lag semmi sem változott. De 
csak látszólag, m ert valójában 
azzal, hogy éppen az egyetem 
lett a munkahelye, sok min
den át kellett hogy rendeződ
jék benne. S az átrendeződést 
éppen a feladatkör felelőssége 
sugallta. Mint diák sem volt 
resit a nagyobb Lendületre, 
most azonban mindennél na
gyobb szüksége lesz ahhoz, 
hogy az új követelményeknek 
megfeleljen.

Majdnem minden diák fejé
ben megfordult a gondolat „ha 
itt maradhatnék az egyetemen 
tanárnak.” A legszebb álmok 
egyike alig néhány hónappal 
az egyetem befejzése előtt ve
tődött fel Gáborban. Szaksze
minárium-vezetője aziránt ér
deklődött, hogy szeretne-e a 
jövőben is foglalkozni futuro
lógiával. A kérdésre természe
tesen igen volt a válasz, hi
szen egyetemi tanulmányait 
négy éviig, szinte végigkísérte 
a jövőkutatás. Elsőben még 
csak véletlenül választotta 
proszemináriumnak. De meg
szerette és úgy alakult, hogy a 
későbbi években is befolyásol
ta a jövőkutatás. Alternatív 
tárgyként is ennek módszerta
nát választotta a Statisztika 
keretében. Ott kezdett el ko
molyabban foglalkozni vele. A 
módszertani tanulmányait 
azonban az utolsó évben el
méleti szakszemináriummal' 
cserélte fel. így került Kovács 
Géza egyetemi tanár jövőku

tatással foglalkozó szakszemi
náriumi csoportjába.

ár nem tudná megmonda- 
ni ki mondta ki először 

Kovács Géza, vagy ő, hogy jó 
lenne az egyetemen maradnia. 
Mindenesetre úgy jött ki a 
tanszékről, hogy „jézus méri a, 
lehet, hogy az álmok valóra 
válnak?” Aztán sok kérdőjel 
következett. Nincs státus. Vé
gül is lett. Röpködött a bol
dogságtól, amikor kézhez kap
ta a névre szóló pályázatot. 
Abba a szerencsés helyzetbe 
került, hogy ő csak kívülről 
nézte a csoporttársak álláske
resését.

Még diákként ment el a  nyá
ri jugoszláviai AIESEC-gya- 
korlatna és tulajdonképpen ezt 
a mivoltát akkor sem tudta 
levetkőzni, amikor nyár végén 
felkereste leendő munkahelyét, 
a népgazdaság-tervezési tan
széket. Eddig csak a tanár
diák viszonyt ismerte s, hogy 
ezután mi lesz? . . .  bizonyta
lankodott. De minden a legna
gyobb természetességgel oldó
dott meg. Ügy ültették maguk 
közé tanárai az első tanszéki 
megbeszélésen, mintha leg
alábbis három-négy éve m ár 
a kollégájuk lenne. És a hely
zet később sem változott. Ki
csi a  futurológiái csoport, 
szinte mindenki mindent tud 
egymásról, s  Gábor ebben a 
közvetlen környezetben jól ér
zi magát.

Kialakították m ár — a  cso
portvezetővel együtt — Gábor 
munkaitervét. Kutatási terüle
te összefügg agrár-szakos vég
zettségével. . A KGST-n belül 
Magyarország kapta a mező
gazdasági célprogram koordi
nálását. Ennek is vannak prog
nosztikai vonatkozásai, amivel 
foglalkozni kell, hiszen a ma
gyar mezőgazdaság jövője is 
lényeges súllyal szerepel a szo
cialista mezőgazdaságban.

Emellett részt kell vennie 
m ár a  csoport közös kutatási 
programjában, a  népgazdasági 
mutatóik újraszámlálásában. 
Tíz évvel ezelőtt elkészítették 
ezt 2 0 0 0 -ig, a mostani munka 
2020-ig terjed. A futurológiái 
csoporton beliül, jelenleg a 
vizsgálat elvi megalapozása 
folyik, kéthetenkénti vitaülé- 
seken. A számításokat jövőre 
kezdik el.

Ebben a  tanévben még nem 
tanít, csak tanul. A kollégák 
óráit látogatja, rengeteget ol
vas; készül a taní tásra és az 
alkotó munkára. Mind emel
lett egyetemista mivoltát sem 
szeretné elfelejteni. Igaz, még 
nem találta meg a módját, ho
gyan lehet mindazt folytatni, 
amit olyan szívesen csinált 
diákkorában, de feltett szán
déka, hogy segít a volt diák
társaknak, a KISZ-eseknok.

Legkedvesebb szenvedélye 
is a  KÖZGÁZ-hoz kötődik. Az 
egyetem színeiben kosárlabdá
zik, s a csapat egyik Legjobb
ja. De ezt a minősítést azon a 
mérkőzésen is kivívhatja, 
amely számára szeptemberben 
kezdődött el, ugyancsak az 
egyetem színeiben. H. E.

Az első hozzászóló Lengyel Erzsébet IV. 
évf. tanár „A” szakos Aki filézik a parlamenten

Új tantárgy: A magyar munkásmozgalom története
(Folytatás az 1. oldalról)

felkészülésben így részt vett a
teljes tanszéki kollektíva.

— Milyen tankönyv áll majd 
a hallgatók rendelkezésére?

— Megjelent egy kötet: Ma
gyar munkásmozgalom törté
nete 1868—1976. (Látható, 
hogy egészen napjainkig vé
gigkíséri a  munkásmozgalom 
fejlődését.) Emellett elkészült 
saját szerkesztésű szöveggyűj
teménye is. A tankönyv alap
jában jó, de viszonylag szűk 
terjedelmű, egyes kérdések 
nem eléggé kidolgozottak, en
nek mintegy kiegészítésére 
szolgál majd a Szöveggyűjte
mény.

— Milyen felkészülés előzi 
meg önök részéről e tárgy ok
tatását?

— Az anyagot külső meghí
vottakkal (közgazdasági jelle
gű főiskolákról) megtárgyal
tuk. Az elméleti előkészítés so
rán vitaanyagot dolgoztunk ki, 
amely napjaink vitatott kér
déseit exponálja, továbbá te
matikát a hallgatók számára, 
irodalomjegyzéket, amely kü
lönben a  szöveggyűjtemény
ben megtalálható és a vizsga- 
kérdéseket.

— Milyen módszereket ki
vannak alkalmazni a tárgy 
oktatásában?

— A módszerek hasonlóak 
a tudományos szocializmus ok
tatás módszereihez. Ami rész
ben űj, az az, hogy igyekszünk 
minél szemléletesebbé tenni az 
órákat dokumentumokkal, fil
mekkel. A tárgy sokban kap
csolódik a tudományos szocia
lizmushoz, hogy csak egy pél
dáit hozzak: A magyar mun
kásmozgalom története tan
könyv egyik fejezete: A népi 
demokratikus rendszer kiala
kulása és fejlődése Magyar- 
országon. Ez például szorosan 
kapcsolódik a tudományos szo
cializmushoz.

— Mi a tulajdonképpeni 
célja e tárgy oktatásának?

—‘Nemcsak történelmi
tényanyagot akarunk adni, te
hát ez a  tárgy nem a  közép
iskolai történelem egyenes 
folytatása. A fő célunkat ta 
lán úgy lehetne megfogalmaz
ni, hogy szeretnénk a politi
kai kultúrát fejleszteni, az el
méleti és politikai összefüggé
seket hangsúlyozni.

A tudományos szocializmus 
oktatásánál m ár észrevettük a 
hallgatók érdeklődését a mun
kásmozgalom kérdései iránt. 
Reméljük, ez az érdeklődés 
tovább fokozódik majd a tárgy 
tanulása során.

Geszti Margit

Fotósok figyelem!
Az egyetem KlSZ-bizottsá- 

ga a Közgazdász szerkesztősé
gével karöltve, ismét életre 
hívja az egyetemi fotószakkört. 
A szakkör célja a már fotózni 
tudók látásmódjának, kifeje
zésformájának, technikai tudá
sának javítása, fejlesztése. Sze
retnénk azt, hogy a tagok egy
mást segítve, egymást inspi
rálva kis alkotóműhelyt hoz
zanak létre, ahová szakmai be

szélgetésre neves fotóművé
szeket is meghívhatunk.

M>nden olyan diák jelentke
zését várjuk, akiket érdekel a 
fotóművészet és jelenleg bár
milyen szinten foglalkozik fo
tózással.

Jelentkezni lehet a Közgaz
dász szerkesztőségében IIL 
382., vagy Fáth Péternél az 
első foglalkozáson november 
22-én, délután 5 órakor. Gyer
tek minél többen!

A NYELVEKKEL 
KAPCSOLATBAN

is felmerült néhány problé
ma. Simonyi Tamás (IV. kül
ker.) antidemokratikusnak m i
nősítette azt, hogy nyugati 
nyelvből nem indítanak kezdő 
csoportot az elsősöknek. (Meg
lepő volt, hogy Simonyi Ta
más terjesztette elő csokorba 
gyűjtve az elsősök problémáit
— jól lehet instruktor —, pe
dig azt az elsősök ugyanígy el 
tudták volna mondani, m int 
ahogy a délután folyamán volt 
is erre példa,) Balassa And
rás (1/19.) (!) nehezményezte, 
hogy kevés a társalgás a 
nyelvórákon. (A nyelvtanárok 
összesúgnak két sorral lejjebb, 
„jó lenne, ha előbb megtanul
nák az alapokat, a nyelvtant, 
utána jöhet a társalgás”.) 
Papp Nándor (Nyelvi Intézet, 
angol! tanszék oktatója) hangos 
válasza: „A kezdő nyelvokta
tás nem alapvető feladatunk”
— amihez Szuhay elvtárs zár
szavában hozzátette: „Ha hoz
nak tanárt, lesz nyelvórájuk.”

Simonyi Tamás vetette fel 
azt a problémát is most m ár a 
matematika, tanszék felé for
dulva, hogy akik szakközépis
kolából jönnek az egyetemre, 
el vannak zárva az emelt
szintű matektól, s  így a  terv- 
gazdasági szaktól is. Polgár 
András (IV. tervgazd.) ugyan
ezt kiterjesztette a  könyvvi
telre, más előjelekkel persze: 
itt a szakközépiskolások van
nak előnyben, de ő nem érzi 
ilyen súlyosnak ezt a különb
séget Szerinte inkább mind a 
két esetben az előzetes féle
lem dominál sokakban, ennek 
leküzdésére jobb propagandát, 
tájékoztatást javasolt. A szám
vitel tanszék képviselője meg
jegyezte, hogy kezdeményezni 
fogja a tanszékben a gimna
zisták külön könyvvitel okta
tá sá t

Tombácz Endre (V. ngt.) 
arról panaszkodott, hogy a 
népgazd. terv szakon a gya
korlatnak nem sok köze van 
az elmélethez, s  erre most 
végzősként döbbentek rá iga
zán. Az első három évben is 
több realitást szorgalmaz.

A proszemináriumi rend
szer az elsősök szerint „beful- 
ladóban” van, m ert csak be
vezet egyes tárgyak irodalmá
ba, de nem nagyon szeretteti 
meg a z t A rekonstrukcióról

ügy) keményen fogalmazott 
Szabó Kálmán katalógusával 
kapcsolatban: felháborítónak 
titulálta, m ajd hozzáfűzte; 
hogyha nem kötelező az elő
adás, akkor ne legyen kataló
gus.

Zelkó Lajos (pg. tanszék- 
vezető helyettes válasza: „A 
sokat bírált szoc. pg. könyvet 
három éve az akkor a  tan
székre bekerült fiatal oktatók 
is kritizálták Mi erre azt 
mondtuk nekik, hogy írjanak 
akár csak öt oldalt, s  ha ab
ból legalább egy jó lesz, azt 
m áris publikálni fogjuk. Ed
dig miég nem jelentkezett sen
ki közülük Végül is az itt el
hangzottakra azt mondhatom, 
hogy rövid időn belül össze
fogunk ülni a  diákok képvise
lőivel, amikor m ajd megbe
széljük a  gondokat, problé
mákat, az előadások, szeminá
riumok stb. kapcsolatát.”

Szigeti Endrének (elmélet 
tö rt .tanszék docense) is volt 
hozzáfűzni valója mindehhez: 
„Nem tetszik nekem ez a par
lament, hiszen csak a negatí
vumokról esik szó. De hogy a  
katalógus kérdésnél m arad
junk: nem akarok beleszólni 
a pg. tanszék dolgaiba és én 
nem is fogok katalógust tarta
ni, de szerintem a  lényeg az, 
hogy tisztázni kell az előadás 
helyét, szerepét az egyetemi 
oktatásban, s  nem azt, hogy 
van-e katalógus, vagy nincs.”

Kifogásolták a  termelés- 
technika előadások színvona
lát, sőt akadt olyan is, aki ki
mondta, hogy nem látja  értel
mét ennek a  tárgynak. Végh 
Attila  (III. pénzügy) védelmé
re kelt a  tanszéknek, megál
lapítva, hogy többnyire olya
nok kritizálják az előadáso
kat, akik nem látogatják azo
kat, s  különben is a  tanszék 
modem oktatási eszközökkel 
dolgozik (írásvetítő, film stb). 
Bíicics István tanszékvezető 
először is sajnálkozását fejez
te ki, hogy sokan még mindig 
nem látták be, mennyire 
szüksége van egy közgazdász
nak bizonyos műszaki alapis
meretekre, majd megjegyezte, 
hogy az nem vitaalap, ha azt 
mondják: nem jó az előadás. 
Azt mondják meg inkább, 
hogy konkrétan, mi és m iért 
nem tetszik. Erről m ár lehet 
beszélni, vitatkozni. Különben 
is az előadások látogatottsága 
90—95 százalékos, s  néha még 
taps is csattan az órák végén.

(Folytatás az 1. oldalról) ü
őtalán az összes hozzászóló kö-  ̂

zül a  leggondosabban felké- t 
szülve. — Elmondta, hogy sze-  ̂
rintük a  képzés valóságos cél- a 
ja  nem tisztázódott a  szakon;  ̂
az, hogy elméleti, vagy gya
korlati szakembernek képe
zik-e óikéit, s középiskolai, vagy v 
főiskolai, egyetemi tanár lesz-e ® 
belőlük? Komoly gondjaik ‘ 
vannak a pg-oktatás haté- ® 
konyságával is. Nem mindig a  ]! 
szakmában legjáratosabb ta- ^ 
nárok oktatják őket, s  éppen f  
ezért legfájóbb számukra ta- 
ián a  Tőke-szeminárium, ahol  ̂
az oktatóval kapcsolatban ha- , 
sonló kif ogás van. Probléma- £ 
kát látnak a  tantárgystruktú- , 
'rában is; so k a ié i-  vagy egy- , 
éves tárgy, amely idő megle- . 
hetősen rövid az anyagok 1 
megismerésére, s ezek nem is s 
nagyon illeszkednek be a  ta- r 
nulmányokba (például könyv- r 
vitel, etika). Szeretnének egy 
második nyelvet is tanulni, t 
akár alternatív tárgyként is. h 
Summázva az elmondottakat, „ 
Lengyel Erzsébet kijelentette, 1 
hogy jelenlegi helyzetük ne- v 
héz, a így nem látják  biztosi- 1 
itottnák a  megfelelő szakam- j 
ber-utáppótlást a

Még a  tanárszakosok gond- r 
íjainál maradva: Szikom  Má- y 
ráa (IV. tanár „B”) javasolta, í  
hogy a  nem szakjellegű tár- * 
gyakat szakraszabottan keile- c 
ne előadni. Fölvetette azt is, '  
hogy a  nyári középiskolai épí
tőtáborokban való nevelőmun- t 
kát fogadják el szakmai gya- 1 
korlatnak a  tanárszakosoknál. r 
Juhász Ferencnek, a  pedagó- r 
gia tanszék vezetőjének vála- / 
sza: „A nyári építőtábor akkor r 
számítható be szakmai gya- 1 
korlatnak, ha az kapcsolódik a r 
szakszeminárium témájához, 1 
Jellegéhez”. fc

A továbbiakban témánként r 
csoportosítva közöljük a  hoz- c 
zászólásokat. „A nap slágere’’ l 
a  pg, a  termeléstechnika és a e 
nyelv vo lt t

r
TÖBBEN KIFOGÁSOLTÁK, s

r
hogy ba j van a pg. előadások r 
színvonalával. H óm  Gábor 1 
(III. tanár „A”) szerint nincs r 
a  helyére téve a  pg. és a  fi- j 
lozófia sem. Ez pedig a  köz- y 
gázon különösen fontos lenne. 
Kiss Judit (IV. tanár „A”) ‘ 
hiányolta, hogy a jellemzések- ‘ 
re soha, semmiféle vdsszajel- í 
zés neun érkezett a  PS. fan- S 
széktől Sipos Anna (II. pénz- t



A 27 elsős párttag  zömmel az általános kar
I. pártalapszervezetéhez tartozik. Közü

lük 15-en SZET-esek, illetve ÉSZET-esek. Ez
úttal azonban egy olyan hallgatót m utatunk 
be, aki gimnazista évei a latt lett párttag.

— A kőbányai I. László Gimnázium ba já r 
tam. Rögtön elsőben, sőt az első félév idején 
felvettek a KISZ-be. Ez az egész procedúra 
meglehetősen formális volt; így zajlott: „Hol
nap felveszünk a KISZ-be, gyere el!” „Az 
m i?” „Semmi különös!” „Na jó, nem bánom, 
úgy sincs délu tánra más dolgom.” (Persze ez
zel együtt sem lett, 20 perc a latt végeztünk.. .)

Verbó Sándor, az 1/2. csoport tagja, aki 
m indezt elmondta, a középiskolai évek a latt a 
KISZ-vezetés több szintjén dolgozott, így az 
alapszervezettől fokozatosan elju to tt a kerületi 
KISZ-bizottságig.

— Tulajdonképpen szerencsém volt a kö
zépiskolában. Ezt most mozgalmi szempontból 
mondom. Egy nagyon m agával ragadó iskolai

F e l h ú z o m  
a  f a l a t

m a g a m  m ö g ö t t

K ISZ-titkár m ellett dolgoztam, akitől rengete
get tanultam . Nagy tehetségű srác volt, sorra 
nyerte a különböző m atem atikai versenyeket, 
oeleértve az országost is, s em ellett a mozgal
mi életben is roppant agilis volt. Ö különösen 
am bicionált engem az újat, a  m indig jobbat 
akarásra, az ötletekre.

Nekem nagyon sok élményt, lehetőséget, tu 
dást nyújto tt a  KISZ. am elyekért hálásan s 
meggyőződéssel dolgozni számom ra egyet Je
lent. Valahogy mindig úgy alakult, hogy főleg 
szervező titkár voltam. Még akkor is szervez
tem, am ikor „főállásban” én lettem az iskola 
KISZ-titkára. Igazán öröm volt számunkra, 
am ikor a KISZ KB dicsérő oklevelét megkap
tuk.

Sanyi IV-ben betöltötte a 18. életévét, s je 
lentkezett a pártba.

— Sokt dolgoztam a KISZ-ben, s úgy érez
tem, hogy nem is túl rosszul. Ezt mintegy el
ismerendő, valaki javasolta az iskola p á rttit
kárának, hogy foglalkozzon néhányunkkal. 
Úgy értékelték, hogy aki a KISZ-m unkában 
m agasra á llítja  a mércét, és meg tud ennek te 
lelni, az méltó a párttagságra. Tudod, az osz
tálytársak meglehetősen furcsán reagáltak, 
am ikor felvettek.- Illetve inkább úgy fogal
maznék, hogy igencsak jellegzetes reagaias 
volt ez. Az u jja l m utogatásnak csak azzal tud 
tam  elejét venni, hogy nem kötöttem okvetle
nül m indenki o rrára a  tényt. Furcsa, nem ?

Kalocsán a században én voltam az egyetlen 
párttag. K atonatársaim tól is hasonló megnyil
vánulásokat csalt ki ez a dolog. Akadt olyan 
is, aki gúnyos mosoly kíséretében hozta nyil
vánosságra véleményét, hogy: „Aha, a kis 
huncut, biztos nem érdekből tette. Áh, de
hogy!” Bízom abban, hogy a kezdeti nehézsé
geim u tán  sikerült velük is megértetnem, 
m ennyire nincs igazuk.

A jelölő bizottság által készített jellemzés
ben ezt írják  Sanyiról: .-„Jól beilleszkedett 
egyetemi csoportjába, a társaság legmozgéko
nyabb, m ásokra befolyást gyakorló magjához 
tartozik.” Bizonyára ennek is köszönhető, hogy 
bekerült az évfolyamvezetőségbe, s igazán 
csak egy hajszál választotta el a titkári funk
ciótól.

M egismerkedett m ár új párt-alapszervezeté- 
vel is, ahol ismét csak kis h íja  volt annak, 
hogy ő legyen a pártbizalmi.

— Kicsit furcsa, hogy a tanárokkal vagyunk 
együtt a párt-alapszervezetben. Ennek akad
nak persze előnyei, de hátrányai is. Előnye 
például az, hogy jóval tapasztaltabbak, m int 
mi, így meglehetősen sokat tanu lhatunk  tőlük, 
hátránya viszont az, hogy több-kevesebb évvel 
idősebbek és talán  ezért is másképpen érin tke
zünk velük. Kissé m értéktartóbban, visszafo
gottabban, m int kortársainkkal. Éppen ezért 
szám unkra az lenne igazán jó, ha az alapszer
vezetben felsőbbéves hallgatókkal is együtt le
hetnénk; velük azt hiszem, közvetlenebb kap
csolatot tudnánk terem teni, könnyebben meg 
tudnánk dum álni gondjainkat-bajainkat.

M int párttagnak, mi a feladatom  a KISZ- 
ben? Látod, ezen még nem is nagyon gondol
koztam. A különbség ta lán  csak annyi köztem 
és más KISZ-tagok között, hogy én vállalom: 
végigmegyek a magam választotta úton. Azt, 
hogy előrelép, bárki vállalhatja, megteheti, 
esetleg meg is teszi. Én viszont, ha előreléptem 
— még képletesebben szólva — felhúzok egy 
falat magam mögött, vagy még inkább magá
tól, m integy eredendően keletkezik ez a fal, 
tehát nekem nincs és nem is lehet módom a r 
ra, hogy visszalépjek. Ezt esetleg más sem te 
szi meg, de a lehetősége mégiscsak meg van 
rá.

* • (Borsi)

Liener Péter:
HAT ÉVTIZED A NÉP SZOLGÁLATÁBAN

[V éhány nap m úlva lesz 60 éve, hogy meg- 
1 ’ alakult a Kommunisták Magyarországi 

Pártja . (A kerek évfordulók mindig jó alkal
m at adnak a visszatekintésre.) Ha csupán az 
lenne a célunk, hogy tisztelegjünk a  párta la- 
pítók előlit —, a megemlékezést ez is indo
kolttá tenné. Meggyőződésünk azonban, hogy 
ennél sokkal többet keli tennünk. Pártunk, 
m unkásosztályunk, egész dolgozó népünk mai 
tevékenységéhez is tapasztalatokat m eríthet a 
magyar munkásmozgalom legutóbbi hat év ti
zedének harcaiból.

A „forradalm i p á rt”, Magyarországon 1918. 
novem ber 24-én jö tt létre. A pártalaikuiás 
természetesen nem előzmények nélkül való. 
Csak jelzésszerűen u ta lu n k ‘a  legfontosabb té 
nyekre. A világháború időszakának második 
felében, de különösen a Nagy Októberi Szo
cialista Forradalom  győzelme nyom án fokoz
ták harcukat a baloldali erők, megmozdultak 
e széles tömegek. Ez m egm utatkozott az  1918. 
januári és júniusi általános sztrájkban, a  pé
csi katönalázadásban, az ország különböző 
területein fellobbanó zendüléseikben. A hábo
rús korm ány m egbuktatása, á  m onarchia 
megdöntése, a  nem zeti függetlenség kivívása 
volt a  célja az október 29-i általános sz trá jk
nak, az október 30-i nagy tüntetésnek és az 
október 31-i kibontakozó fegyveres felkelés
nek, am ely végül is elérte  célját. Ezt köve
tően novem ber 16-án k ikiáltották a köztár
saságot. M indebben nagy szerepet játszottak 
az SZDP-n belül és részben kívül szervező
dő baloldali csoportosulások, melyek élére 
álltak  a tömegek mozgalm ainak. Mindez 
azonban csak a  polgári átalakul,ás megvaló
sításához vo lt elegendő. A szocialista fo rra
dalommá való továbbfejlesztéséhez szükség 
volt — mintegy a forradalom  szubjektív felté
teleként —, valóban forradalm i pártra, 
olyan erőre, amelyben az új körülményeik kö
zött is megvan a képesség a munkásosztály 
harcának vezetésére.

1918. novem ber 24-én, vasárnap délután 
mintegy 35—40 em ber gyűlt össze Kelen Jó
zsef m érnök Városmajor utcai lakásán. A je
lenlevők korábbi politikai pályája — sokban 
eltért.
f~)bt voltak az SZDP-n belüli régi baiolda- 
”  li ellenzék képviselői, így Vágó Béla 

és László Jenő; a Szabó Ervin körül töm örü
lő forradalm i szindikalista m unkások kép
viseletében Mosolygó A n ta l; az ú j ' szociálde
m okrata ellenzékhez tartozó H am burger Jenő, 
Nyisztor György és Hajdú Gyula, az üzemi- 
és szakszervezeti bizalmiak, így H ikádé Ala
dár és Chlepkó Ede, valam int a fiatal érte l
miség forradalm i szocialistái, közitük Korvin 
Ottó, Sállái Im re és Révai József. E csopor
tok szerepe óriási volt abban, hogy az ese
mények egyáltalán elju to ttak  1918. novembe
réig. A m it nem voltak képesek felismerni, az 
az, hogy a munkás-hatalom megvalósításának 
ú tja  a megalkuvókkal való szákítás, és űj, 
forradalm i m unkáspárt létrehozása. Ezt csak 
azok ism erték fel, akik korábban, a háborús 
események következtében Oroszországba k e
rü ltek  és o tt kom m unistává váltak. K un Bé
la és Szamuely Tibor, Jancsik Ferenc, Pór 
Ernő és a többiek m egism erték a lenini esz
m éket és a bolsevik párt gyakorlatát egy
aránt. Az OK(b)P Magyar csoportja novem
ber 4-én m ondta ki a KMP m egalakításának 
szükségességét

Az új p á rt lé tre jö tté t heves v iták  előzték 
meg. Még a korábban em líte tt baloldali 
munkásvezetők egy részében is élt az illúzió, 
hogy a Szociáldem okrata P á rt vezetését nyílt 
szakítás nélkü l is forradalm i ú tra  lehet
terelni. Végül azonban győzött a  lenini állás
pont, amely szerint az egység rendkívül fon
tos dolog a proletariátus osztály harcában, de 
a győzelmet csak a forradalmi vezetéssel k i
alakíto tt egység biztosítja. Az opportunista 
vezetés a la tt álló pártban  megvalósuló egység 
az opportunistákkal való egységet jelenti. Ez 
pedig valójában  a burzsoázia érdekét szol
gálja.

A KM P létrejö ttével ú j fejezet kezdődött a  
magyar munikásmzgalom történetében. Az 
úttörők jóvoltából a m agyar murikásmoega- 
lom is  m agába foglalta a  kor élenjáró esz
méjét, a  leninizmiust, és a  hazai viszonyokra 
alkotó módon alkalm azta azt. Ennek ragyo
gó példája volt a Magyarországi Tanácsköz
társaság létrejötte, a  proletáriátus hatalm á
nak megterem tése.

1918—1919. és egyben a m agyar történeíeim 
fordulójának történetét m ár sokan és sokfé
le megközelítésből elemezték. Mi m ost csak 
néhány, máig ható tanulságra hívjuk fel a 
figyelmet.

Az egyik kérdés a m unkásosztály és p á r t
ja  egysége. 1918. novem bere és a  következő 
hetek azt bizonyították, hogy csak forradal
mi p á rt esetében van értelm e a pártegységet 
megőrizni. A m arxi—lenini alapokon álló párt 
— a sajátos történelm i helyzetben — hetek 
a latt többet te tt a proletárforradalom ért, m int 
a reform ista MSZDP hosszú éveken keresztül. 
A Tanácsköztársaság létrejöttének azonban — 
és ebben nincsen ellentm ondás! — feltétele 
volt a munkásmozgalom átm enetileg megbom
lott egységének helyreállítása. A forradalm i 
alapon megvalósuló egység megsokszorozta a 
munkásosztály erejét és képessé tette a  m a
gyar nép vezetésére.

Évtizedekkel később, 1948-ban az MDP lé t
rejöttekor, az 1919-es tapasztalatokat is hasz
nosították, am ikor az SZDP korábbi jobboldali 
vezetőinek nem adtak helyet az új pártban.

A m árciusban létrejövő egységes párton 
ugyanis ham ar m egm utatkoztak az első repe
dések. Bebizonyosodott, hogy a pártegység csak 
akkor valóságos, ha nem nyilatkozatokban, ha
nem a gyakorlati tevékenységben, a  politika

kialakításában és végrehajtásában nyilvánul 
meg. Ezt pártunk  későbbi története is a lá tá 
masztja. A Horthy-korszakban az illegális 
KMP m unkáját a frakcióharcok is nehezítet
ték, hosszú időre lehetetlenné téve az eredm é
nyes m u n k á t /

ésőbb, az MDP történetének egyik idősza- 
kában csak szavakban létezett a párt egy

sége. M ajd am ikor a revizionista csoport kiszo
ru lt a pártból, és az a dogmatikus vezetéssel 
vált „egységessé”, akkor nyilvánvalóvá lett, 
hogy a pártegység alapvető feltétele a  helyes 
politikai irányvonal, az olyan elvi politika, 
amely a m arxizm us—leninizmus elm életére 
épül, s amely megfelel az ország sajátosságait 
tükröző helyzetnek, a m unkásosztály távlati 
céljainak, valam int a nemzetközi mozgalom 
érdekeinek. Az MSZMP létrejöttétől ilyen 
pártegységet valósít meg, és ez sikereinek 
egyik fontos záloga.

P ártunk  története a szövetségi politika és a 
proletár hatalom  m egterem tésének lehetséges 
útjai szempontjából is a tapasztalatok gazdag 
tárháza. A KMP m ár létrejöttekor olyan prog
ram ot dolgozott ki, mely alkalm as volt arra, 
hogy tömegeket állítson maga mögé. A KMP 
nem csupán a m unkásosztály pártja, de az 
egész nép p ártja  volt. A Tanácshatalom  azon
ban később alapvető kérdésben, a földkérdés
ben nem tudott helyes álláspontot kialakítani. 
A kom m unisták okultak az elkövetett hibák
ból, és a felszabadulás után nemcsak elfogad
ták, tám ogatták is a parasztság jogos követe
lését, azt, hogy a  föld azé legyen, aki megmű
veli. A föld forradalm i felosztásának megvaló
sítása, m ajd  később a föld visszavételi mozgal
m ak elleni összefogás szilárd alapot je len tett a 
munkásosztály és a parasztság szövetségének. 
Ezt a szövetséget a „személyi kultusz” idősza
kának hibás agrárpolitikája sem tud ta 
megingatni. Az ellenforradalom  leverését kö
vetően, a mezőgazdaság szocialista átszerve
zésekor pedig az MSZMP példáját adta annak, 
hogy a helyes döntést helyes időpontban kell 
meghozni. 1962-re, éppen a nagyüzemi mező- 
gazdaság létrehozásával leraktuk a szocializ
mus alapjait, és megkezdődött az egységes szö
vetkezeti paraszti osztály kibontakozásának 
folyam ata.

A m unkásosztály történelm i céljának meg
valósításában azonban nem csupán term észe
tes szövetségese, hanem  a társadalom  egyéb 
rétegei is érdekeltek. Ez az „érdekeltség” m ár 
1919-ben is megmutatkozott, s lehetővé tette, 
hogy a m unkáshatalom  viszonylag békés úton 
jöjjön létre. Békés u ta t mondunk, és ez annyi
ban feltétlenül igaz, am ennyiben a fegyverek 
tagadását jelenti. Hangsúlyozni kell azonban 
— úgy véljük napjaink bizonyos v itáiban ez 
különösen időszerű —, hogy a Tanácsköztársa
ság békés, de nem  parlamentáris úton valósult 
meg. A burzsoázia pedig nem „lem ondott” a 
hatalom ról, nem „átad ta” azt a  munkásosz
tálynak, hanem  hatalm át megdöntötték. K é
sőbb m inden lehetséges eszközt igénybe is 
vett, hogy visszaszerezze, m ajd véres bosszút 
á llt e hatalom  „bitorlóin”.

A szövetségi politika és a hatalom  m egra
gadásának kérdésében a m agyar népi demok
ratikus forradalom  ugyancsak napjainkig ható 
tanulságokat nyújt. A MKP a II. világháború 
után elju to tt ahhoz a nagy jelentőségű felis
meréshez, hogy a m egváltozott nemzetközi 
erőviszonyok között elvileg lehetséges a szocia
lista forradalom  békés fejlődése. Ez később 
még kiegészült a következő tétellel: Az a szé
les osztályszövetség, am ely a fasizmus ellen 
irányuló harcban alakult ki, ha nem is minden 
változás nélkül, de lényegében fenntartható  a 
szocializmusért vívott harc időszakában, azaz 
a m unkásosztály szocialista céljait is elérheti 
úgy, hogy a nem proletár rétegek m egm arad
nak szövetségesének. A szocializmus győzelme 
tehát nem egy „új forradalom ” eredménye, ha
nem a dem okratikus fordulat betetőzése, kitel
jesedése.

A p á r t i
a  m u n k á s o s z tá ly  g e r in c e .

A p á r t :
a  m i ü g y ü n k  h a lh a ta t la n s á g a .  

A  p á r t :
a  m i ü g y ü n k  h a lh a ta tlan sá g * ..

A  p á r t  a z  eg y e tlen , 

M a in a s  v a g y o k ,
m e ly b e n  so sem  c sa ló d o l.

de  h o ln a p
a  té rk é p e n  é n  törl& m  le  a  h a tá rt*

O sz tá ly -a g y ,
o s z tá ly -ü g y ,

o s z tá ly -e rő ,
o sz tá ly -d ic s ő s é g :

ez a  p á r t .”

A p árt azonban e költői módon megfogal
mazott szerepét csak akkor tud ja betölteni, ha 
közte és a munkásosztály nagy tömegei között 
szerves a kapcsolat. A KMP azért tudta 
mindössze négy hónapi működés után — meg
terem teni a Tanácsköztársaságot, m ert a m un
kássággal felism ertetve az igazi érdekeit, a 
tömegek m egvalósításában a párt körül tömö
rültek.

A Horthy-fasizmus időszakában a mély ille
galitás, a pártra  nehezedő kím életlen terror 
nagyon megnehezítette az osztály szervezését. 
A KM P-nek azonban a legnehezebb helyze
tekben, a nagy vereségek időszakában is volt 
ereje ahhoz, hogy különböző akciókkal jelezze 
létét, így ta rtsa  a rem ényt a  m unkásosztály
ban.

A felszabadulás után, a megváltozott körül
mények között term észetesen a p á rt és az 
osztály kapcsolata is másként, bizonyos érte
lemben minőségileg is újszerűén alakult. A 
forradalm i lelkesedés hullám án száz és százez
rek sorakoztak fel a párt mögött. Ez ad ta meg 
a KMP igazi erejét, ez tette lehetővé, hogy 4 
év küzdelmei nyomán, 1948-ra győzzön Ma
gyarországon a szocialista forradalom.

Az ötvenes évek elején a párt és a m unkás- 
osztály kapcsolatában törés következett be. A 
személyi kultusz és következményei, a tör
vénysértések, az életszínvonal csökkenése, 
m indenekelőtt pedig a szavak és a  tettek  kö
zött egyre mélyülő szakadék súlyosan meg
gyengítették ezt a kapcsolatot. A pártvezetés 
egyre kevésbé figyelt a  tömegek szavára, dön
tései m eghozatalánál egyre kevésbé törődött a 
munkások véleményével. Ez volt az egyik oka, 
hogy az ellenforradalom  bizonyos m unkás tö
megeket átm enetileg a sa ját táborába tudott 
csalni. Az ellenforradalom  egyébként számos 
más, ma is érvényes tanulsága’ m ellett azt is 
bizonyította, hogy az osztályellenség felett a ra
to tt győzelem korántsem  küszöböli ki végérvé
nyesen és autom atikusan a polgári restauráció 
kísérletének veszélyét.

A m unkásosztály a  szocializmus ^alapjai 
lerakásának időszakában, de azt követően sem 
m ondhat le a  p ro letárdik ta túra következetes, 
a lenini tanításoknak megfelelő alkalm azásá
ról.

A z  ellenforradalom  leverése után a korábbi- 
tói eltérően alakult az MSZMP és a m un

kásosztály kapcsolata. P ártunk  felism erte és 
következetesen m egvalósítja, hogy a vezető 
szerepet nem adm inisztratív úton, nem paran 
csolgatással, hanem  rendszeres, kitartó, az ered
ményekkel és a tennivalókkal lépést tartó, 
őszinte felvilágosító m unkával kell érvényesí
teni. Ennek feltétele, hogy a párt és a tömegek 
kapcsolata a kölcsönös bizalom ra épüljön. P á r
tunk megértette, hogy nem önm agában és ön
m agáért létezik, hanem  csak a dolgozó néppel 
és a dolgozó népért. M egértette, hogy tevé
kenysége voltaképpen a nép szolgálata. De — 
és ez ism ét az MSZMP történetének, egész te
vékenységének egyik nagy tanulsága — a p árt
nak a tömegek valódi érdekeit kell képvisel
nie, még akkor is, ha ez esetenként nem nép
szerű, m ert nem egyezik a vé lt érdekekkel.

P ártunk  vállalta a felelősséget döntéseiért a 
magyar m unkásosztály és a nemzetközi prole
tariátus előtt — és a történelem , a későbbi 
események igazolták az akkori elhatározások 
helyességét.

A z elm últ hatvan  esztendő története vá- 
laszt ad a rra  a  kérdésre is, hogy m ilyen

nek kell lennie a p árt és a munkásosztály 
kapcsolatának. M ajakovszkij így ír  erről;

fcA párt;
m illiók

egym ás m ellett,
szorosan

Összeérő
vállalt.

A párttal
házakat

égig em elnek, 
kik egym ást segítve

segítséget találnak.

_ Az eddigiekben pártunk  hatvanéves történe
tének csupán néhány, talán  önkényesen k ira
gadott m ozzanatát em eltük ki. Nem is lehet ez 
másként, hiszen a rendelkezésünkre álló te rje
delem többszöröse sem lenne elegendő a rész
letekbe menő elemzésre.

H atvan esztendős, harcokban edzett p ártunk  
vezetésével tovább közelítünk az egyetemes 
em beri célhoz, — pártunk  Program nyilatkoza
tának  sorait idézve —: „a m inden elnyomástól 
és kizsákmányolásitől m entes új világhoz, a  
kommunizmushoz, am elyben a népek béké
ben élnek, és az em beriség végérvényesen 
a  szabadság birodalm ába lép”.



„ m ai m agyar' Nem divatokban
JT ellemes őszi este, tele ün- 

nepélyességgel, hiszen ma 
színházba megyünk. Izgatott 
vagyok, m it fogok ma Kecs- 

. kémé ten látni a Katona Jó
zsef Színházban és főleg ho
gyan fogok bejutni, hiszen 
jegy — egy szál s e . . .  Aztán 
hirtelen hátizsákos, farmeres 
lány köszön rám, közgázos. 
Előfordult már máskor i s . . .  
De bent a nézőtéren is egyre 
több ismerőst fedezek föl: tri
kóban, vastag pulóverben, fla
nelingben — a Helvécián 
szüretelő közgázosokat. „Ha 
már itt vagyunk, ne hagyjuk 
ki” — felkiáltással! Lehet, 
hogy megbánták?

Október 13-án, pénteken 
mutatták be Eörsi István Play 
Molnár, avagy Színe és visszá
ja című darabját. A  költő
ként induló neves műfordító
1973-ban a „Széchenyi és az 
árnyak” című darabjával je
lentkezett először a Pesti 
Színház színpadán. A  most 
bemutatott darab Molnár Fe
renc Az ördög című művének 
újra mesélése, annyival bővít
ve, hogy itt teljes bizonyság
gal az ördög maga Molnár. 
Hogy miért ördög? Mert szá
mára az élet maga a színház, 
a színház maga az élet, fonák
ságaival, váratlan eseményei
vel, amivel egy szerző kedvé
re játszhat, elkápráztatva má
sokat. Eörsi István szándéka, 
hogy Molnár világát fölvil
lantsa, hogy a „kulisszák mö
gé” tekintsen, az eredeti mű 
„színét és visszáját” láttassa, 
nem valósul meg. Csak saját 
darabja visszáját mutatja 
meg. A  szimpla történet — a 
Mefisztó-maszlcos, rejtelmes 
mosolyú, itt evikkeres (v. ö. 
Molnár Ferenc) ördög sok-sok 
bonyodalom után egymás kar
jaiba hajtja a szerelmeseket, 
a bohó-hobó festőt és a gaz
dag, de igen csinos Lászlónéi 
— nem lesz gazdagabb Eörsi 
István átdolgozásában. Nem 
árul el többet Mblnár Ferenc
ről, m int amit eddig is tud
tunk róla, nem sejtet meg 
olyat, amit eddig ne fogalmaz
tunk volna meg magunkban 
róla, a darabjairól. Annak 
örülnünk kell, hogy mai ma
gyart játszanak, de ne m in
den áron tegyék ezt színhá
zaink!

És az előadás? Kecskemét
ez utóbbi években rangos he
lyét vívott ki magának szín

házi berkekben. Mindenki vá- 
raizozussal telve néz az új 
évad bemutatóira. Hogy opti
misták legyünk, erre Beke 
Sándor főrendező igen maga
biztos nyilatkozata bátorított 
bennünket: „Nem értem pon
tosan a folyamatosság kérdé
sét, mert éppen a  folyamatos
ság nem jö tt létre Ruszt Jó
zsef alatt. Ezt nem bírálat
képpen mondom, de tapaszta
lataim szerint az ő idejében a 
nagyon sikeres produkciók 
mellett voltak mélypontok is. 
Mi a folyamatosságot, a m ű
vészi színvonal állandóságát 
szeretnénk elérni olyan érte
lemben, hogy minden produk
ciónak nagy művészi igénnyel 
és nagy sikerélménnyel kell 
elkészülnie. Szerintem erre a 
legnagyobb garancia a jó ren
dező. Ügy érzem, hogy most 
csak jó rendezők lesznek 
K ecskem éten... A  hullám
völgyeket a színház egyenet
lenségeit szeretnénk elkerül
n i . . . ” (Kritika 79/9. szám.) 
Hát, ez most nem sikerült. A  
rendező, Szurdi Miklós hami
sítatlan századelőt varázsolt 
a színpadra Antal Csaba dísz
lettervezővel, Szakács Györ
gyi jelmezei elkápráztattak, 
de a második felvonás szökő
kút ja, avagy zuhanyozója, 
több volt, m int valami visszá
jának a láttatása . . . A  pincér 
szerepe teljesen tisztázatlan 
maradt. A  szereplők nem so
kat tudtak kezdeni szerepük
kel. Az ördög, Forgách Tibor 
természetes cinikussággal ját
szott (valószínűleg ez részben 
a darabnak szólt). Lászlóné 
szerepében Andresz Kati vér
beli nőt alakított — minden 
(Icülső) adottságát felhasznál
va ehhez. Még Áron László
nak sikerük leginkább meg
formálnia László úr, a tipi
kus, gazdag, hülye férj szere
pét. Selyem Cinkaként Mar- 
kovics Bori komédiázott egé
szen élvezetesen. Szirtes Ági
nak megint csak a méltóságo- 
san szép, de tapasztalatlan 
naiva szerep jutott. Szurdi 
Miklós nem tudta átfogni a 
darabot, nem tudott m it kez
deni vele.

A  Rádió, a tv, az újságok 
valamennyi bemutatóról szól
jak, 13-án, pénteken, csak a 
kecskemétiről nem. Lehet, 
hogy jogos volt a babonás fé 
lelem?

Schütt Margit

Október végén Varsóban 
rendezték meg a  21. Nemzet
közi Jazz Fesztivált, a Jazz 
Jamboreet. A jazz mai ten
denciáiról, ennek kapcsán a 
magyar jazzród és közönségé
ről beszélgettünk Vukán 
Györggyel, aki a múlt heti 
Közgáz Jazz Klub vendége 
volt. Vükéin György megfigye
lőként vett részt a fesztiválon.

— Varsóban alig hallhat
tunk jazzrockot. Általában is 
jellemző, hogy visszatér a ha
gyományos jazz?

— Jellemző. Az utóbbi egy
két év és Varsó is azt a ten
denciát mutatta, hogy muzsi
kálni kell. Nem hangerőt 
kell produkálni, vagy min
denféle extra elektronikus 
megoldásokat, Az elekt
ronikus megoldások is csak 
akkor jók, ha indokol
tak. A jazz kamarazene és 
mindenféle ihoog okkal pótolni 
a zenét — az nem megy. A 
jazz visszatér az igazi eleven 
muzsikálás felé, egymással 
játszanak a zenészek és nem 
effektusokkal és ez az, am it a 
közönség is jónak érzett. Ilyen 
volt a négy amerikai együtte
sen kívül a finn Eero Kaivis- 
toinen Quartet, az olasz Fran
co d’ Andrea — Claudió Fa- 
soli Quartet, a lengyel Crash 
szimfonikus zenekar. Ez utób
bi a maga nemében csodálatos 
zene volt, legalább kétéves 
munka van benne.

— Milyen egyéb szakmai 
tanulságokltal szolgált a fesz
tivál?

— Egyik: ma m ár nincs 
olyan zenekar, amely elkezd 
egy számot és egy tempóban 
végigjátssza. Ma már ez Jam 
Sessionre elengedő, kis klu
bokban. Koncerten olyan szá
mokat játszanak, melyeknek 
formája van. Változnak a 
tempóik, felébe-harmadá'ba 
gondolkodnak, egy szám ön
magán belül változatos. Nem 
egyféle 4/4, aztán egyik szó
lózik egy jót — másik szóló
zik egy jót. Ennek érdekében 
változott a  bőgőnek, a dobnak 
a funkciója. Kísérő hangszer 
jellegük átalakult, ’ próbálnak 
dallamban gondolkodni, zenét 
játszani és nem ritmusalapot 
adni. Ez a legeklatánsahban 
Betty Cartemél jött ki. aki 
úgy építi a számait, hogy ha 
közben semmi pluszt nem ad
na, is jók lennének. Ügy vál
toznak a tempók, a váltások 
úgy ki vannak találva, hogy 
összetartják az egészet. Ha 
még ki is tölti, akkor pláne.

f e s z t i v á l  utóérzéóeí

Toto Blanke

gondolkodva

Archie Sheep

— Az improvizációk is tu
datosan vannak felépítve?

— Arrangement-okat já t
szanak. Betty Carterék nem 
kezdték el a számot, amíg a 
zongorista ki nem ment a kot
táért. Utána megnéztem a  kot
tát, egy az egyben le van ír
va a szám. Két éve is hallot
tam Betty Cartert, ugyanazt 
énekelte, csak mások a  tem
póik és az egész szám másnak 
látszik ettől. Abban a tempó
ban" énekel, amilyet aa est 
hangulata megkíván.

A másik tanulság: egyben 
megegyezett minden együttes, 
attól függetlenül, hogy a • leg
jobbak közé tartozott, vagy 
nem tartozott oda: hogy fan
tasztikusan föl voltak készül
ve. Előfordult, hogy valaki in
diszponált volt, de látszott, 
hogy kiforrott produkciók, 
nem haknizene.

— Ez a színvonal a fellépő, 
magyarokra is jellemző volt?

— Nem, egyáltalán. Pedig 
Beseő Csaba jobb szólista, 
mint aminek látszott és Berki 
Tamás tízszer olyan jól éne
kel, mint Anne Burton, aki 
csak azért nem bukott meg, 
mert úgy le volt próbálva. 
Mondjuk nem is rakta zsebre 
a kezét. Olyan jó volt a kí
sérete, hogy bár espressói 
énekes szintjén mozog, de ele
je volt, vége volt, formája is

volt a számnak. Így ki lehet 
állni. Knxza Richárdot meg
hívták, ő megkért két ráérő 
embert, Berkit és Deseőt, az
zal, hogy ott majd lesz elég 
bőgős és dobos, egyet próbál
nak és fel fognak lépni. Az 
eredményt hallottuk. Ezért fe
lelős Kruza, aki kiment ilyen 
hirtelen együttessel, hogy ő 
majd mindent átvészel, ehe
lyett nézegette a kot|tát, mert 
nem tudták a számokat. Fele
lősek a társak, hogy belemen
tek. Olyan számokkal léptek 
fel, amikkel nem lehet.

Másodszor az Interkoncertet 
terheli a felelősség. Kiküldtek 
egy nemlétező együttest, ami
kor nálunk van létező együt
tes. Két éve a Bergendyt 
küldték ki és olyan botrány 
v o lt. . .

— Mennyiben tükrözték a 
magyar jazz színvonalát?

— Semennyiben.
— A magyar jazzban tehát 

az imént felsorolt erények 
megvannak?

— Meg. Nem sok helyen, de 
megvannak. Az az egy-két 
együttes, illetve szólista azon
ban akikben megvannak, azok 
túlterheltek. Azt mondják ne
kik, hogy holnap ezzel meg 
ezzel játszol meg kell írni a 
számokat, korrepetálni, meg
tanulni és mire éppen hogy 
megy, itt a koncert. Legköze
lebb pedig már nem adhatják

SZAKÍTÁS a  „KVÁZI REALIZMUSSAL"
M észáros M á rta : O lyan m in t otthon

A MAI MAGYAR 
FILMÉLETBEN

nem sok olyan rendezőegyé
niség van, akit ne lehetne be
sorolni a lassan egyre m arkán
sabbá váló skatulyák egyi
kébe. Egyre jobban szét
válik a kísérletező, dokumen
tär izmus felé hajló, a mai ma
gyar valóságot közvetlenebb 
eszközökkel kutató alkotók 
csoportja — talán Dárday Ist
vánt lehetne vezető alakjaként 
említeni — és az irodalmi 
vagy irodalmias anyagból dol
gozó, „szép filmeket’' készítő, 
kidolgozott forgatókönyvre 
építő rendezők sora — csak 
példaképpen: jellegzetes kép
viselője az irányzatnak Makk 
Károly. A két fővonulatnak 
persze ezernyi megfogalmazá
sa létezik, alcsoportokkal és 
köztes területekkel, de Mészá
ros M ártát még sohasem sike
rült igazán akármelyikbe is 
belegyömöszölni.

A szuverén világú művész 
egy Filmvilágban adott inter
jújában „kvázi realistának” ne
vezi magát, még jobban meg
nehezítve a  mindenáron osz
tályozni akarók dolgát. Csak 
néhány filmjének címét idéz
ve; Eltávozott nap. Holdudvar, 
Szabad lélegzet. Szép lányok 
ne sírjatok, Örökbefogadás, 
Kilenc hónap, ö k  ketten, nem 
nehéz megtalálni az őt min
denki mástól megkülönbözte
tő sajátos gondolatokat. Film
jeinek hősei kivétel nélkül lá
nyok ég nők, munkások vagy 
értelmiségiek, de a középpont
ban mindig női mivoltuk áll. 
Csala Károly egy a Filmkul
túrában írt szép és gondolat- 
gazdag tanulmányában, mely

ben a  Mészáros Marta filmek 
sikerének okát kutatja, fel
hívja a figyelmet arra, hogy 
Mészáros Márta munkáiban 
végig átlag jellemekről, átlag
helyzetekről beszél, amelyhez 
némi kommercialitást (sláger
zene, „szenzációs” mozzanatok 
és a régebbi filmjeiben a már 
énekesnőként nevet szerzett, 
de színésznőként amatőr Ko
vács Kati szerepeltetése) és 
ennek ellensúlyaként irodaí- 
miasságot társít. A filmek tá 
gadban értelmezett témája 
pedig az ebből az átlagéletből 
Csala Károly szavával „ki
lengés” lehetőségének vizsgá
lata, jellegzetesen női megkö
zelítésből. Feitehetnők a kér
dést, vajon a feminizmus már 
több hullámot megért divat
ja szerezte-e meg Mészáros 

•Mártának az elismerést (külö
nösképpen inkább csak kül
földi elismerésről lehet beszél
ni), azonban, úgy tűnik, nem 
múló sikerek, hanem ismétlő- 
dőek ezek, és nem kizárólag 
a témaválasztásnak szólhat
nak. Mindenesetre Mészáros 
Márta már említett nyilatko
zatában határozottan vissza
utasítja a feminizmus vádját, 
s legjobb filmjeiben kétség
kívül túl is lép e leszűkített 
megközelítés korlátjain.

Sajnos, nem így az ö k  ket- 
tenben, utolsó előtti alkotásá
ban, amelynek kicsengése tá
volról sem az előbbieket lá t
szik igazolni. Azt hiszem, a 
film következtében ismét láb
ra kapó „feministaítélet” sar
kallhatta a művészt egy újabb 
próbálkozásra, az Olyan mint 
otthonra, amelynek illeszke
dési pontjai megtalálhatók, 
mégis antitézise az eddigi 
életműnek.

A HAGYOMÁNNYAL 
SZAKÍTVA

a film hőse ezúttal férfi. 
Cselekménybe kapcsolódásuk 
ideje az a jelenet, amikor 
a hős disszidálása után 
nem sokkal, vállalva minden 
következményt, hazajön, majd 
konfrontálódik azzal a kör
nyezettel, amelytől azelőtt 
mindenáron szabadulni akart. 
A film pergése során Inkább 
arra kapunk választ, hogy vé
gül miért gondolta meg ma
gát a fiatalember és szánta rá 
magát a hazatérésre, mintsem 
arra, hogy miért szakított ha
zájával, miért nem talált az 
őt körülvevő világ szorításá
ból más kiutat. Egy biztos: a 
visszatérés talán még inkább 
kínokkal teli, mint a kiván
dorlás; a szeretetteljes fogad
tatásba némi gyanú is vegyüi. 
Sem ő, sem a régiek — a 
munkahely, a szerető, a szü
lők. a szomszédok — nem 
változtak lényegesen, a  há
nyódás, a kilátástalanság tán 
még csak fokozódik; kialakul 
egy robbanásveszélyes, elé
gedetlenségtől és ingerültség
től feszített patthelyzet. Az a 
bizonyos majom itt kezdi já 
ratni az ugródeszkát: a fel
oldást egy 10 — 12 éves forma 
kislány hozza meg, akitől hő
sünk — bár fizet érte — erő
szakkal veszi el a kutyáját. 
Ekkor még úgy tűnik, a ku
tya az egyetlen élőlény, akit, 
úgy érzi, hosszabb ideig sze
retni tudna, a nyugtalan vib
rálásba egyensúlyt és csilla
podást hozhatna. Mindeneset
re a gyerek sem nyugszik be
le leghűbb társának elveszté
sébe, s árnyként követi a fér
fit, hogy visszaszerezhesse a

kutyát, nem rettenve meg a 
nyers, agresszív ellenféltől.

Sajnos, ettől kezdve csúszik 
át a film a megmagyarázha- 
tatlanba, az irracionalitásba; 
a néző, aki eddig képes volt 
azonosulni a film meséjével, 
a szereplők sorsával, egyszer
re csak azt veszi észre, hogy 
nem figyel és bosszankodik. 
Lélektanilag megalapozatlan 
jelenetek követik egymást; a 
kislány a férfihez, annak min
den durvasága ellenére, le- 
rázhatatlanul ragaszkodik. 
Pillantást vetve a háttérre, a 
féltucat testvérre, a kemény 
munkával is csak szerényen 
élő családra, sem tudjuk iga
zolni a váratlan pszicholó
giai fordulatot. Találgatha
tunk, vajon azt érezhette-e 
meg, hogy az idegen magatar
tása egy várhatóan múló bel
ső feszültség tükröződése, 
vagy talán a serdülőkorba lé
pő gyerekben a női ösztön el
ső forrósága kényszerítette-e 
a jóképű férfihoz való csatla
kozásra. Valószínűnek tetsz
het egy szenvedélyes apakere
ső motívum is, mindenesetre 
az indítékok együttese sem 
lenne elég az őt felnevelő 
családtól való teljes elszaka
dás érzelmi megalapozottságá
nak bizonyítására. Akárhogy 
is van, a férfi is meglepő 
gyorsasággal kedveli meg a 
gyereket. Bármily furcsa is a 
helyzet, a régi szerető és a 
kislány nemigen tűri meg 
egymást bálványuk közelé
ben, választás elé állítva a 
férfit. Az eredmény már nem 
is meglepő — a gyerek foko
zatosan a feleség szerepkörét 
is betölti, pusztán a testiség
től kell eltekintenünk. Ezek 
talán a film legsikerültebb

kockái, ahogy 28—30 éves 
férfi nem is akármilyen, ha
nem igen jól fejlett papucs- 
férj-példánnyá válik. A fi
nom iróniával készült találó 
jeleneteket csak akkor tudjuk 
élvezni azonban, ha sikerül 
megszabadulnunk mindenfajta 
realitásérzésünktől és át tud
juk adni magunkat a legkép
telenebb lélektani eredő ta
gadhatatlanul ügyes képi 
megjelenítésnek. Ekkor már 
csak egy van hátra, hogy 
megtaláljuk az igen nagy mér
tékű elvonatkoztatás, csaknem 
meseszerű cselekménybonyolí
tás szándékát. Az igazság 
azonban az, hogy a vetítés 
közben tanúsított legfeszül- 
tebb figyelem is csak feltéte
lezéseket tesz lehetővé. Mé
száros Márta az eudig megszo
kott átlaghelyzet-kiinduló- 
pontot és feminizmusgyanút 
meghaladó, egy átlagosnak 
igazán nem mondható jelene
tek sorozatából alkotott cse
lekményszálat sző egy külö
nös, sőt különc, helyét a vi
lágban m ár-már kétségbeeset
ten kereső férfihős köré.

TÁRSADALMIBB
GONDOLATRENDSZER

nem kívánkozik le a vászonról 
— ami persze, hadd tegyem 
hozzá, még önmagában nem 
baj — de a film egyetlen pil
lanatával sem kényszerít to
vábbgondolásra, nem érezzük, 
hogy a rendezőnő munkájával 
bármiféle „üzenetet” akart vol
na eljuttatni hozzánk. Ha n,em 
ismerném az alkotókat, hajla
mos lennék azt hinni, hogy 
egy avantgarde, polgárpuk
kasztó kísérlettel volt dol
gom, mely semmi mást 
nem tűz ki célul, mint egy 
realista kezdéssel a nézőt a 
hihetőség határára csalogatni, 
majd onnan a valószerűtlen
ségbe lökni, publikumát kese
rű kifakadásra késztetve.

Kétlem azonban, hogy ez 
Mészáros Márta művészetének 
igazi megújulását jelentené.

Simonyi Tamás

elő, mert mással keü együtt 
játszani azt amit a megrende
lő kér.

A debreceni jazz napokon 
Szakcsi majdnem sírva jött le 
az alkalmi nemzetközi együt
tesben való közreműködése 
után. így gyakorlás nélkül 
nem lehet. Ez így hakni.

Hallottuk Woodie Hermant, 
vagy kínt azt a  finn együttest, 
ezek a 20 — 22  éves gyerekek a 
zenekarban egyenként nem 
Coltraine-ek, de nagyon együtt 
vannak. Ez a finn szaxofon ys 
nem tud úgy fújni mint Né
meth János, Dés László, Laka
tos Antal, de próbálnak és 
gyakorolnak. Amit tudnak, 
annak a zenében ott is a he
lye hiába tehetségesebbek ezek 
a magyar fiúk egyénileg, en
nek mégsem tudják a tizedét 
sem felmutatni.

Nálunk az a gyakorlat, hogy 
nem gyakorolnak. Ha egy 
együttes háromszor próbái, 
m ár azt mondják, hogy túl 
van próbálva és akár New 
Yorkban is fellépnének.

— Ennek biztos megvan az 
oka.

— Megvan. Például: nincs 
hol próbálni; valamiből meg 
is kell élni. Ez persze senkit 
sem érdekel, m ert a  közönség 
zenét akar hallani. A legdön
tőbb a helyiség probléma. La
kásban nem lehet próbálni. Az 
ember részletekben próbál, kü
lön a bőgővel, külön a dob
bal . . .  S ha fellép egy klub
ban, nem lehet egy próba 
szintjén lévő számmal kiállni. 
Kampányszerűen új számok
kal, új emberekkel kell meg
próbálni. Ha ebben egy kül
földi is részt vesz, azt legko
rábban előtte egy nappal lá
tom és egy próbával kell ki
állni.

A Jamboreen féléves gya
korlat és legalább ötéves 
együttzenélés volt az előadá
sokban és ezzel így nem tud
hatunk versenyre kelni.

— Készült lemez a Szabados
kvartettel a Gonda-szextettel 
Nagyon jól sikerült, mégsem 
léptek fel soha abban az ösz- 
szeállításban, pedig csak tar
tós közös munkával lehetne 
eredményt elérni. Nincs ná
lunk összetcirtás?

— Nincs.
— Ez nemcsak a jazzban 

visszahúzó erő.
— Régen még ennyi össze

tartás sem volt, hogyha talál
koztunk egy klubban, beszél
gettünk.

— A zenészek gyakran úgy 
jönnek ki a színpadra, hogy 
akármit csinálok, ebből pro
dukció lesz. Egy blues-sémára 
valamit szólóznak, de telje
sen parttalanul. Ezt a közön
ség is észreveszi!

— Nem kell azt hinni, hogy 
nem látjuk a problémát. Mi 
szenvedünk a legjobban. Az a 
probléma, hogy a jazz feljövő
ben van és állandóan mód 
nyílik a fellépésre. Ma ebben 
á  klubban ezzel, holnap más
hol, mással. Nekünk egyébként 
van egy felépített, összepróbált 
közös műsorunk Bontovics 
Katival, Berkes Balázzsal, Já
vori Vilmossal. De erre úgy 
látszik nincs igény.

— Mi a véleménye a klubok 
közönségéről?

— Sajnos — főleg Pesten — 
és elsősorban egyetemista ber
kekben —, van egy magát ze
neileg jól informáltnak tartó 
türelmetlen közönség. Gyak
ran még az Egyetemi Színpad 
előadásaira is részegen jönnek 
és ha nem jazz-rock, nem 
Chick Corea-feldolgozás, akkor 
már bele is fütyülnek, ki sem 
várják, hogy jó-e.

A klubról még annyit: jó, 
hogy van klub, de valami 
alapfelszerelés is kell! Tudom, 
hogy ez nem olyan egyszerű, 
de hogy kedvetlen a játé
kunk ez nemcsak rajtunk mú
lik. Eljöttem a közgáz klubba 
Berkes Balázzsal és nem tud
tuk azt eljátszani, amit össze- 
próoáltunk. Ott derült ki 
ugyanis, hogy nincs zongora! 
Fenderen meg egész másként 
kell játszani, ahhoz dobos is 
kell. Véletlenül ott volt Jávo
ri és beugrott. . .  Dehát így 
próba nélkül kedvetlenül já t
szottunk mi is.

Ez olyan, mint amikor fel
vételt készítünk a Rádióban, 
ök  adják a szalagot, de ne
künk kell, hogy legyen töké
letes erősítőink, legyen bepró
bálva (hogy hol az nem érde
kes), odacipelni, meg vissza. 
Ehhez várnánk valami segít
séget. Mecénás nélkül nincs 
művészet! . . .  és közben a ze
nész legjobban mégiscsak a 
zenével kell hogy törődjön!

Markovits—B. Kiss



/

K étlép cső s
ren dsserbem

A szakszervezet 
oktatási bizottságának 

munkájáról
Nemcsak az anyagi érdek- 

védelem tartozik a szakszer
vezet munkájához, m int azt 
jónéhányan gondolják. A ma
gyar szakszervezetek alapsza
bályának egyik bekezdésében 
ez áll:

„A magyar szakszerveze
te k . . .  nevelő, oktatási, szer
vező tevékenységükkel része
sei a szocialista tudat, mű
veltség és életmód, a szocia
lista ember formálásának.”

Nem véletlen, hogy éppen 
ezt a  részt citáltam az alap
szabályból, hiszen ezúttal az 
egyetemi szakszervezet okta
tási bizottságának munkájá
ról ejtünk néhány szól A bi
zottság feladata a tanárok, va
lamint a fizikai és adminiszt
ratív dolgozók politikai, ideo
lógiai nevelése. Elsősorban a 
párton kívüliek oktatásátszer
vezik. A bizottság tagjai: Bi- 
kics Istvánná, Szabados Anna, 
Hámori Balázs, Dévényi 
Györgyné, Kádár Endréné és 
Ékes Ildikó.

— Áz oktatottak többsége 
fizikai és adminisztratív dol
gozó — mondja Mihály Albert, 
a bizottság vezetője, amúgy a 
filozófiai tanszék adjunktusa. 
A tanárok főleg a Nyelvi In
tézetből, valamint a matema
tikai és számítástechnikai in
tézetből verbuválódnak.

— Eléggé heterogén az ösz- 
szetétel. Gondolom, nem köny- 
nyű megfelelő formát találni 
az oktatásra.

— Alapvetően kétféle okta
tást szervezünk; a szakszerve
zeti tisztségviselőknek, vala
mint a többi szakszervezeti 
tagnak. A tisztségviselők ta
valy például a fejlett szocia
lizmus kérdéseit tanulmányoz
ták, így napirendre kerültek 
a munka szerinti elosztás ak
tuális elméleti és gyakorlati 
kérdései, a szocialista életmód 
és a  háztartási gazdálkodás 
alakulása. A többiek, tehát 
nem tisztségviselők számára 
általában külön, foglalkozáso
kat tartunk. A fizikai dolgo
zók (arányuk ,az oktatásban 
résztvevőkhöz 40—50 száza
lék! az időszerű kérdések tan
folyamán vesznek részt, ennek 
megfelelően itt szóba kerül
tek korábban például a Hel
sinki: Értekezlet nemzetközi.

összefüggései, a belgrádi ta
nácskozás, a népgazdaság 
helyzete, az egyház és az ál
lam viszonya. Az adminisztra
tív dolgozók (arányuk 15—20 
százalék) éveken keresztül vi
lággazdasági kérdésekkel fog
lalkoztak, de ma már egy vi
lágnézeti-etikai kérdésekkel 
foglalkozó csoport is alakult 
náluk. A Nyelvi Intézet okta
tói időszerű kérdésekről, míg 
a matematika-informatika ok
tatók a matematikai logika és 
a filozófia viszonyáról hallgat
tak előadásokat. A lebonyolítá
si formák változatosak. Kon
zultációs előadások, vitakörök 
váltogatják egymást. Ezeket a 
vitákat egyébként a Nyelvi 
Intézetben teljesen a  szakszer
vezet kezdeményezi, míg av 
„matek tanszéken” csak rész
ben.

— Tavaly nem alakult úgy 
az oktatás, ahogy szerették 
volna, nem volt eléggé rend
szeres. Miben látja ennek az 
okát?

— összefüggésbe hozható ez 
részben az egyetem rekonst
rukciójával, illetve pontosab
ban azzal, hogy amiatt torló
dott az állami oktatás. Tehát 
az egyik ok az oly sokszor 
emlegetett „idő”. Másrészt a 
jelenlegi szakszervezeti okta
tás a szükségesnél centrali- 
záltabb, ez pedig azt hozza 
magával, hogy az alapszerve
zeti vezetők, illetve az oktatá
si felelősök nem tekintik kel
lően sajátjuknak a mozgósí
tást. Harmadrészt az SZB- 
szintű szervezőmunka gyenge
sége is szerepet játszott ebben.

— Miként próbálják az ok
tatás formáit, módszereit még 
változatosabbá tenni?

— Szeretnénk filmvetítésre 
invitálni a „hallgatókat” (mint- 
ahogy tavaly már leforgattuk 
a Prémium és az Ötödik pecsét 
című alkotásokat), elvinni a 
Planetáriumba, vagy az egye
temi MSZBT-vel közösen a 
Szovjet Kultúra és Tudomány 
Házának egy-egy rendezvé
nyére, valamint a Munkás- 
mozgalmi Múzeumba. A fog
lalkozások egyébként munka
időben vannak, de az érdek
lődés témánként változik. 
Hadd említsek néhány érde
kes számot a bizalmiaknál: 
legtöbben, szám szerint 44-en

(az 55-ből) a bérgazdálkodás
ról tartott tájékoztatón vettek 
részt, ami egybeesett az ak
kori fizetésemeléssel kapcsola
tos teendők ismertetésével is. 
Több mint harmincán voltak 
kíváncsiak az oktatási reform
ról, valamint a kárderpoliti- 
káról tartott konzultatív elő
adásra. Az egyetem munkajogi 
helyzete viszont mindössze 
nyolc bizalmit vonzott, de nem 
voltak sokkal többen a ház
tartási gazdálkodás alakulá
sáról szóló előadáson sem.

— Menyire hatékony az 
önök munkája, egyáltalán le 
lehet ezt mérni?

— Ez nem túl könnyű 
kérdés, de talán ez a legizgal
masabb. El kell mondanom, 
hogy az oktatásra jelentkezet
tekhez viszonyítva a megje
lentek száma sajnos még nem 
a  legjobb. Évente körülbelül 
2 0 0 -an jelentkeznek politikai 
oktatásra, de csak kétharmad 
részük jelenik meg a foglal
kozásokon. Ezt az arányt min
denképpen növemi kell. Per
sze az érdeklődés, ha lassan 
is, de nő, főként az adminiszt
ratív dolgozók körében.

Korábban próbálkoztunk az
zal, hogy egy-egy tanfolyam 
elvégzése után valamiféle „bi
zonyítványt” adjunk, de nem 
tehetjük, mert nem sikerült el
érni az ehhez szükséges szin
tet. Most azt tervezzük, fel
sőbb szakszervezeti szervek 
előírásai alapján, hogy egy 
úgynevezett .^kétlépcsős rend
szert” alákítunk ki. Társadal
munk kérdései címmel alap- 
taniolyamot indítunk, míg 
időszerű kérdésekről egy erre 
épülő, továbbképző tanfolya
mot szervezünk. Az alaptanfo
lyam első évében általános 
politikai, gazdasági, kulturális 
és világnézeti kérdésekről 
esik szó, a  második évben pe
dig a legalapvetőbb szakszer
vezeti és társadalommpolitikai 
kérdésekkel foglalkoznak a 
„hallgatók.” A továbbképzésen 
változó témákat dolgoznak 
majd fel. Ezt az oktatási for
mát már jövőre szeretnénk 
elkezdeni.

Végül az is egyfajta fokmé
rő lehet, hogy munkánk ered
ményeképpen a  munkafegye
lem javul-e. De sajnos erről 
nem tudunk számot adni.

— A színvonalat hogyan kí
vánják növelni a jövőben?

— Nagyon fontosnak ta rt
juk az előadók személyét. Vál
tozatlanul olyan felkészült ok
tatókat kérünk meg egy-egy 
foglalkozás levezetésére, több
nyire az egyetemről akiktől 
mindenki tanulhat. De szeret
nénk, ha aktívabban venne 
részt mindenki a szemináriu
mokon; ennek érdekében „po
litikai vitakör”-füzeteket is 
adunk. B. L.

A  K E N -rö!

„ÍGY MÚLIK EL A VILÁG DICSŐSÉGE“ ?
E lső  to rn a ó rá n k  m e g b e sz é lé 

s é re  ig y e k e z te m . E lh a la d v á n  
a  b ü fé t  je lző , á lm o s a n  h ö m 
p ö ly g ő  s o r  m e lle tt ,  I r ig y  p il
la n tá s t  v e te tte m  az i t t  k a p h a tó  
f in o m sá g o k  h a lm á ra . N em  á l l 
ta m  m eg , h isze n  az  á r a k r a  
m é g  ta v a ly ró l e m lé k ez te m . 
T a n te rm e k  k ö v e tk e z te k , s 
m é g  e g y -k é t h e ly is ég . A  fo 
ly o só  v é g én  e g y  n y i to t t  a j tó n  
k e re s z tü l  s z á m o m ra  e d d ig  is 
m e re tle n  lé p c ső h á z a t fe d e z tem  
fe l. A  fa l  m e lle tt  d is z k ré te n  
p a p irk u p a c o k  h ú z ó d ta k  m eg . 
A  k u p a c  te te jé n  m in te g y  k o 
ro n a k é n t  V á ra d in a k , az 1976-os 
K EN  e g y ik  r e k to r je lö l t jé n e k

A KEN lassan, de dicsősége
sen haldoklik. A KEN-öre- 
gek a megmondhatói, milye
nek voltak a régi egyetemi 
napok. Ha nosztalgiájuktól be
folyásolt elfogultságuktól el
vonatkoztatunk is, be kell is
mernünk, igazuk van.

A mostani első évfolyamot 
most egy pillanatig hagyjuk 
ki önvizsgáló társasjátékunk
ból (s csak egy pillanatig, 
m ert a jövő — bármely köz
hely is — az ő kezükben van), 
s benneteket is tisztelt egy 
KEN-es múltú másodikosok, s 
kezdjük a mostani harrüad- 
évesekkel 1

Ti m ár két KEN-t csinálta
tok végig, vagy nem hagyjá
tok zavartatni magatokat a fé
nyes elszigeteltségeteket fe
nyegető „megszállottak” által 
kavart örvénytől. (Mentsége
tekül szolgál, hogy nem vitté
tek túlzásba, időnként ti is ön
feledtén nevettetek a megszál
lottak ötletein, s hagytátok 
magatokat sodortatni a nagy 
felhajtásoktól.)

Ezzel a zárójeles mondattal 
el is jutottunk az egyik fő 
gondolathoz: egyre kisebbek a

é le fn a g y sá g ú  p o r t r é j a  d ísze l
g e tt .  F e lid é z tem  m a g a m b a n  a  
re k lá m k é p e k e t  m a g y a rá z ó , v a 
ló b a n  ig e n  sz e lle m e s  fe l i r a to 
k a t .  H á t íg y  m ú ln a k  el a  v i 
lá g  d ic ső sé g e i?  Ig e n . A  m o s 
ta n i  e lső sö k , m á so d ik o so k  
(n é h á n y  é v ism é tlő tő l e l te k in t
ve) m á r  n e m  n e v e tn e k , h a  
m e g lá t já k  az  e g y e te m  m á s ik  
fe le  á lta l  jó l  i s m e r t  k é p e t . 
E g y e te m ü n k  eg ész sé g e s  f lu k 
tu á c ió ja  e z t k ö v e te li,  s ez íg y  
v a n  jó l. A K EN  a z o n b a n  a  
m ie n k , h a g y o m á n y , s  m im  
i ly e n t,  á p o ln u n k  k e ll. N e le 
g y e n  m ú ló  d ic ső sé g , a z é r t  í r ó 
d o t t  ez a  c ik k .

felhajtások, gyengébbek az öt
letek. Példákat is tudok hoz
ni: tavalyelőtt a rektor jelölt 
(aki később különböző okok 
miatt alulmaradt) szirénázó 
rendőrautóval érkezett a saj
tótájékoztatóra. Tavaly a rek
torjelölt csak felsétált az 
emelvényre. Ez csak egy pél
da (sorolhatnék még sokat), 
de azt hiszem, alátámasztja a 
lassú haldoklás elméletét, sőt 
a dicsőségét is, mert a sajtó
tájékoztató most is szellemes 
volt. Okokat találunk, és ke
ressünk is annak ellenére, 
hogy az okkeresés magában 
nem old meg semmit, mégis 
segít az előrelépésben. Első 
probléma az időpont. Április 
vége, május eleje éppen egy
beesik a nagy hajtás kezdeté
vel, már majdnem vizsgaidő- 
szak. Világos, hogy aki gya
korlati jegyekért harcol, nem 
vesz részt a KEN-en. legfel
jebb szemlélőként. Sok ide
való ember kfvülreked.

Második probléma: Nem 
elég jól szervezettek a KEN- 
ek. A csapatonkénti szerve
zésnél hiányolom az előrelá
tást, s  főként a  koncepciót'

(Nem csoda, hogy a legszerve
zettebben fellépő kér. kar idő
ben és gondosan megszerve- 
vezett csapata szinte állan
dóan KEN-nyertesnek szá
mit.)

9
A  vetélkedő szervezésénél is 

vannak problémák. PL: egy 
puszilkodós jelenettel ne le
hessen több pontot szerezni, 
mint a többi feladat megoldá
sával összesen, s  esetleg meg
nyerni a rektorválasztást

Kevesebb lexikális tudást 
igénylő feladattal, több ember 
bevonni a vetélkedésbe.

Más: Egy nem elég ala
pos film-versenykiírás igen 
különböző versenyfilmeket 
p rodukált, Legyen a ver- 
senyfilm KEN-hagyomány, de 
okuljunk a tapasztalatokból.

Problémák még vannak, s 
ahhoz, hogy tisztán lássuk 
ezeket, több vélemény kelle
ne. írjátok meg! Még elég 
időnk van április 1-ig, vagy 
április 27-ig, hogy megfontol
juk a javaslatokat.

Szükséges ez annál inkább 
is, m ert kell a KEN. Felfog
hatjuk szakmai gyakorlatnak 
is. Ha az apróbb, de „gyilkos” 
hibákat közös erővel megszün
tetjük, elérhető, hogy az il
legalitásba vonult zseniket is 
magunk mellé állítjuk, s a 
KEN ellátja majd fő felada
tát, a közösség formálását, s 
elérjük azt, hogy — m int egy
kor régen az ismerkedési tá 
borban — újra, legalább 
évenként egyszer felszabadul
tan nevessünk nemre és kar
ra váló tekintet nélkül.

Az egyetemi KlSZ-bizott- 
ság még a mostani félévben 
foglalkozni fog a KEN meg
rendezésének kérdéseivel, így 
althoz, hogy a döntés minél 
többek egyetértésével történ
jék, lapunk fóramot biztosit 
a különböző véleményeknek.

IT  eresem a hasonlóságokat.
Emlékeztet az alkat, a 

szimpatikus, nyugodt viselke
dés, a gyakori mosoly, a sze
mek csillogása, a kérdésekre 
való gyors reakció. És mind
ketten a Vasasban teniszeznek 
— bár a „hogyian”-ban ma még 
van különbség. A hasonlított, 
Taróczy Balázs a következő 
nemzedék legtehetségesebbjé
nek nevezte, aki esetleg még a 
nemzetközi mezőijybe is be
törhet. Kuharszky Zoltán az 
újdonsült főiskolás teniszbaj
nok, több évre biztosíthatja

dig is mindennap minimum 
két órát edzettem. Télen néha 
naponta kétszer is. Szeretnék 
még többet játszani. Jövőre 
kérvényezni fogom, hogy ne 
kelljen járni az egyetemen a 
szemináriumokra.

^foltán most kezdte elegye- 
temi éveit. Még nincs túl 

azokon a kezdeti buktatókon, 
amelyek leküzdéséhez még az 
unalmasabb és érdektelenebb 
előadások is sokat segítenek. 
Ha lemond a gyakorlatokról is 
és. esetleg mégsem sikerül el

egyetemünk vezető szerepét 
ebben a sportágban: még csak 
most elsős. (Legnagyobb el
lenfele Csépai Ferenc lehet — 
aki "szintén a közgázra jár. A 
nemrégiben újjáformálódott 
válogatottnak mindketten tag
jai.) A tervek azonban nem 
állnak meg a jelennél.

— Talán nem tudok odáig 
eljutni m int Balázs, de szeret
nék az ATP-ranglistán beke
rülni az első százba.

Aki egy kicsit is ismeri a 
teniszéletet, az tudja, hogy 
mit jelent ez. Taróczy szerint 
a világranglista huszadik és 
századik helyezettje között igen 
kicsi a különbség, sokszor pil
lanatnyi tényezők döntenek. A 
magyarok közül egyedül leg
jobb játékosunknak sikerült 
ide eljutnia. Kuharszkyt pe
dig a magyar szövetség tavaly 
a tizenhatodik helyre sorolta a 
hazai ranglistán. Igaz, hogy 
még csak 19 éves, de ő maga 
mondta, hogy Taróczy ilyen 
idős korban m ár bajnokságot 
nyert.

— Idén valószínűleg előbb
re kerülhetek majd, hiszen a 
nyolcadik helyezettől felfelé 
mindenkit sikerült m ár le
győznöm. Ha csak azt várnám 
meg, hogy az előttem lévők 
kiöregedjenek, pár éven belül 
már akkor is a harmadik
negyedik helyre kerülhetek. 
Persze tisztában vagyok azzal, 
hogy ez nemzetközi viszony
latban nagyon keveset je
lent. Eddigi próbálkozásaim a 
határokon kívül inkább csak 
a szocialista országokban já r
tak sikerrel. Szocsiban meg
nyertem egy 21 éven aluliak 
számára rendezett versenyt, 
elsőként a magyarok közül. 
Ugyanakkor nyugati ifjúsági 
versenyeken még csak rész- 
eredményeket értem el és 
ATP-pontot sem sikerült sze
reznem. A most következő egy
két évben e1 kell dőlnie, hogy 
képes vagyok-e az előbbre lé
pésre. A szövetségből úgy néz 
ki, nagyon sok lehetőséget ka
pok a bizonyításra. Most, hogy 
bekerültem a válogatottba, 
nálamnál jobbakkal tenisze
zem. felgyorsult ritmusban 
edzhetek és lehetőséget kapok 
a külföldi versenyeken való 
részvételre. Ez persze azt is 
jelenti, hogy a követelmények 
is megnőttek. Megpróbálok él
ni az alkalommal. Nyáron ed-
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érni a kívánt célt, behozhat
ja-e a hátrányt, kárpótolhat
ja-e egy tudatosan formálható 
jövőért egy-két szép utazással 
eltöltött év? Nem az egyetemi 
oktatást kívánom fetisizálni, de 
Kuharszky céltudatosságával, 
akaratával, hitével a sportban 
talán, a tanulásban biztosan 
eljutna valahová.

— Ha két éven belül nem 
tudok eredményt felmutatni, 
sokkal többet szánok majd a 
tantárgyakra. Addig azonban 
a teniszben próbálok mindent 
— és ehhez edzésre van szük
ség. Az edzéslehetőségek pe
dig kötöttek és otthon nem le
het felkészülni. Utazni egyéb
ként nagyon szeretek, csodá
latos dolog egy-egy idegen he
lyet megismerni, de eddigi 
sporttúráimról főleg hiányér
zés maradt meg bennem — az 
elmaradt jobb szereplés miatt. 
Hogy mi lesz később, esetleg 
az egyetemi évek után? Sem
miképpen sem szeretném el
hanyagolni a tanulást, ezért is 
csak a jövő évtől próbálko
zom a felmentéssel, amikor 
m ár túl vagyok az első erő
próbákon, fel tudom mérni a 
követelményeket. Ez nem je
lentheti azt, hogy többet be 
sem járok az órákra, de sa
já t magamnak sokkal jobban 
be tudom osztani a huszon
négy órát. Teniszre, tanulás
ra. sőt marad idő színházra, 
operára, egyéb sportokra. 
Mindenféle mozgást nagyon 
szeretek. Az egyetem után 
egyébként szervezési pályán 
szeretnék elhelyezkedni, de ez

még nagyon távoli, nem ki
alakult dolog.

Kuharszky I. osztályú ver
senyző, havonta 1200  forintot 
kap a szövetségtől. Ez termé
szetes, ellenszolgáltatás: a
sportnak él. De vannak olya
nok, méghozzá szép szómmal, 
akik a sportból élnek. Az NB 
I.. sőt az NB II. némelyik te- 
ni'szcsapatának fejlődésre kép
telen és névtelen játékosai.

— Mindenképpen szükség 
van középmezőnyre, még ha 
az olyan gyenge is nálunk — 
véli Kuharszky. — Igaz, hogy 
sokan nem érdemlik meg a 
juttatásokat és a sportállást 
(ahová azért ha csökkentett 
munkaidőben is, de be kell 
járni) de kell lennie egy olyan 
rétegnek, amellyel az élvonal 
állandóan megmérkőzhet, ame
lyik jobb teljesítményre sar
kallja a legjobbakat.

Ez igaz, valahol mégis ha
tárt kellene szabni az amatő
rizmusnak. A mi középmező
nyünk nem olyan, amelyből 
bármikor kiugorhat egy-egy 
fiatal tehetség. Tömegeket sem 
vonz a játékuk, anyagi támo
gatásuk mindenképpen ráfize
tés. (Természetesen ez mesz- 
sze nemcsak a teniszben van 
így.) Ezek a  legális-féllegális 
csúsztatható pénzek persze a 
sportág költségvetésének fel
tehetően csak kis hányadát je
lentik, a  jobbak, fejlődésre ké
pesek utazását viszont leg
alább szocialista relációban fe
dezni lehetne belőlük. Pél
dául a csehszlovák középme
zőny igazi segítséget jelenthet
ne a  felkészülésben. A közép-« 
mezőnyt ugyanis nem a köz
vetlen anyagi támogatással, 
hanem a  lehetőségek megte
remtésével kell támogatni.

— A tenisznek nagyon hát
rányára válik, hogy nem olim
piai sportág. C-kategóriás, az
az a legkevesebb támogatást 
kapja az OTSH-tól. Pedig az 
ütők, labdák igen drágák. Egy 
húrozás ezer forint és körül
belül egy hétig tart. A legfőbb 
gond mégis a pályahiány. 
Csehszlovákiában, ahol ilyen 
gondok nincsenek, széles a  tö
megbázis — és ennek eredmé
nye, hogy a  fiú és a  lány if
júsági világranglistát is cse
hek (Lendl és Mandlikova) ve
zetik. Nálunk az ifjúsági ver
senyeken nagyon könnyű be
jutni a legjobb négy közé. Ta
lán nem nagyképűség, ha azt 
mondom, hogy a  főiskolás ver
seny megnyerése sem jelentett 
komolyabb akadályt.

A z  utánpótlás hiánya ná- 
lünk sem az érdektelen

ségből fakad. Zoli is mondta, 
hogy minden egyesületben 
nagy a túljelentkezés. Mégis 
nagyon keveset tudnak csak 
felvenni, egyszerűen se az 
anyagi, se a Létesítmény-lehe
tőségek nem engedik meg, 
hogy szélesebbre tárják  a ka
pukat. Zoli tízéves korában 
kötött ki a Vasasban. Vajon 
mennyi segítséget jelentett a 
kapunál, hogy az édesapja is 
teniszezett? Mosolyog.

— Az apai múlt kétségkívül 
előny, de azért sokkal többet 
számít az alkat, rátermettség, 
tehetség. Ügy érzem, engem se 
vettek volna fel annak idején. 
ha reménytelennek ítélik a 
velem való foglalkozást. Nem 
hinném, hogy egyetlen tehet
séges srác is az ajánlólevé! 
hiánya m iatt nem juthatott 
ütőhöz.

Legfeljebb „csak” az életké
pes, erős középmezőny marad 
távol, a  lehetőségek hiánya 
következtében. Az a közép
mezőny, amely Zolitól is na
gyobb erőbedobést kívánt és 
jobb erőfelmérést jelentett 
volna, mielőtt a nem
zetközi porondon kényszerűi 
bizonyításra. Nem mintha 
nem lenne tisztában a magyar 
tenisz sportban elért rangjá
nak nemzetközi értékével. Er
re vall az is, ahogyan a két 
hazai legjobbról vélekedik.

— Nem tudom megérteni 
Benyiket. Jobb adottságokkal 
rendelkezik mint Taróczy. de 
sohasem vette komolyan a te
niszt. Balázs viszont mindent 
megtett és sok mindenről le
mondott, hogy eljuthasson 
oda, ahol most tart. Remélem 
sikerül az ő útját követnem.

A példa azt m utatja: csak 
ezen az úton lehet bekerülni 
a felsőbb osztályokba.

Lambert Gábor

%

% U l  o s z tá ly b a  lé p h e t?
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V A L A M I T Ö R T É N T
Joseph Helles-: Valami tö rtén t című regényének második 

fejezete így kezdődik: „A hivatalban, ahol dolgozom, öt em 
bertől félek, ö tü k  mindegyike fél négy em bertől (az átfedé
seket nem  számítva), az díszesen húsz, és e húsz mindegyike 
h a t em bertől fél az annyi m int összesen százhúsz ember, aki 
legalább egyvalakitől fél. E százhúsz em ber m indegyike fél 
a  m ásik száztizankilenctől, és ez a  száznegyvenöt em ber mind 
fél attól a  tizenkettőtől odafönn a csúcson, ak ik  közreműköd
tek ennek a cégnek az alapításában és kiépítésében, és most 
az övék, és ők irányítják .”

Mi van ezzel szemben nálunk (hahaha)?
A rektor, ott fenn a  csúcson m indenkitől fél. Nála eggyel 

kevesebbtől (tőle) nem félnek a rektorhelyettesek, szám sze
rin t hárm an (általános, oktatási, rekonstrukciós). E négy em
bertől nem  félnek a  dékánok (hárman), és e hét em bertől 
nem  félnek a  tanszékek, intézetek vezetői. Én tanársegéd 
vagyok, tőlem fél a  tanszékvezető, és a  h ierarchia fölötte 
levő része, lefelé senki. Én félek a gazdasági hivataltól, a  
takarítónőktől és a  diákoktól. A diákok nem félnek senkitől, 
és senki sem m eri kirúgni őket, m ert félünk tőlük.

(M eg)váltó-futás az utolsó hosszon

Összekevert
híraprólék
Tegnap este a klubban S. 

Aranka, első éves, szőkehajú, 
kék szemű, és 150 férőhelyes, 
remek betekintést nyújtott egy 
sokakat érdeklő témakör ta
nulmányozására, a nagy si
ker láttán egyetemünk KISZ- 
títkára is megismételte a fel
lépést és a közönség a finálé
nál tombolva ünnepelte a 
menzai húsadagot, amely után 
(Helsinki szellemében) több 
nyugati egyetem is érdeklő
dött, de lapzártáig nem talál
ták.

Ezzel egyidőben többen szó
vá tették, hogy egyes kollégiu
mokban nincsen melegvíz, a 
mosdók elhanyagoltak és az 
összes WC fáklyás felvonulást 
tartott tiltakozva a nemzetközi 
imperializmus ellen, volt ame
lyik már félúton teljesen leré- 
szegedett, úgy, hogy a válasz, 
tást meg kellett ismételni, s 
végül is. K. Maca, a lelkes 
szurkolók hangos buzdításától 
övezve egészséges ikreknek 
adott életet, de a visszajáró 
pénzt már elnyelte, és hiába 
rugdalták az oldalát, az ak
cióprogramra hivatkozva meg
tartotta az első politikai okta
tást, előbb azonban beoltották 
sárgaláz és rüh ellen.

Mint tudósítónk jelenti, e 
fontos közgazdasági téma ok
tatásán legutóbb is több szá
zan részt vettek, az előadást 
akkor maga a tanszékvezető 
tartotta, és a pajkos diákok 
többször is meghúzták a far
kát, mire morogva meghara
pott két tanársegédet és a tu
dományos rektorhelyettest, aki 
azon reményének adott han
got, hogy talán már az idén 
sor kerülhet a hibás WC-ülő- 
kék kicserélésére, emlékét ma 
is kegyelettel őrizzük, hétköz
nap fél kilenctől este nyolcig, 
szombaton csak négy óráig. . .

Szüret
Visz a  vonat. Megyek u tá

nad! — ord ítja  valaki, alti le
m arad t az előzetes tájékozta
tásról. M agára vessen az el
szórt eset.

K unbaja. A helyi vezetőség, 
meg az o tt dolgozóké. De m in
denkinek megvain a  m aga ba
ja, ha m ás nem, az, hogy dol
gozni kelL Az ébresztő olyan, 
m int a  M ohamedán imakönyv. 
Korán. Nagyot szisszenek, va
lami megcsípett. A  dér. — 
Elvtársak, m a k rum plit sze
dünk. S zü re t

M unkába állunk. Többen 
úgy m arad tak  egész nap. H át
ha szárba szökken a  krum pli! 
Megjön az ebéd. Elmegy az 
étvágyam. De a  tsz-nek igaza 
van! Aki nem  dolgozik, ne is 
egyék. Közben egy traktoros 
szán tja  a földből a  krum plit. 
K érleljük: inkább m agára ves
sen! E rre csak fittyet hány, 
igen hányaveti. Míg ő fittyet, 
az értelm iségiek vörös bort, 
sört, van aki m inden szelepet 
kienged. De ez m ár a szabad
idő. a szervezett program.

Bevonulás, tisztálkodás. H i
deg víz m ajdnem  m indig van. 
Meleg csak reggel, a  tea. Miu
tá n  bezár a kocsma, kinyitnak 
a  m agán-mérések. De a bevé
te l a  KISZ-é. Tiszta haszon. 
É jfélre m ár a  legellenállóbb 
szervezetet is legyűrte az a l
kohol. A vezetők szobájában 
valam i csobogás hallatszik. 
B ent pénz csordogál. A vita 
forrása.

Aki végigdolgozza a  hetet, 
az jutalom ból egyedül ülhet a 
vonaton. Elszámoláskor alig 
p á r  forintot kell befizetnünk a 
kosztért, a  javát ledolgoztuk. 
Voltak olyanok is, akiknek 
sem m it sem kellett befizetni, 
de ez érthető  is. M iért fizes
senek, am ikor o tt sem voltak?

L .  G .

A  M arx  K á ro ly  K ö z g azd aság 
tu d o m á n y i E g y e te m  la p ja  

M eg je len ik  k é th e te n k é n t 
•  ta n u lm á n y i  id ő sza k  a la tt  
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v ezé rig az g a tó

Pokoli vártiház
Ezt a jelm ezt ajánlom a gólyabálra

atalmas terem. Ötszáz 
ember. Halálos csönd. 

Fehér arcok. A jtó  csikordul. 
Néhányon nem  bírják. A z öt
száz falfehér arcú ember előtt 
ötszáz falfehér papírlap. M ind
egyiken név, szak, csoport és 
indexszám. Belép egy úr. ö l 
töny, fehér ing, nyakkendő. 
Néhány perc, s elszabadul a 
pokol. Snitt.

Folyosó. Negyvenen hörög
nek az ajtó előtt. Szófoszlá
nyok: T aylo r . . .  Lagrange . . .  
kurva . . .  sor . . .  sorozat. N yí
lik az ajtó. Egy ember k itá 
molyog. Körbeállják. L eve
gőt! Újra nyílik  az az ajtó. 
Szaltó, bukfenc, földön marad. 
Snitt.

Terem, kisebb, m int az első 
képen. Három ember izzad. 
Egy keresztrejtvényt fejt. K é
jesen mosolyog. Néhány perc, 
s elszabadul a pokol. Snitt.

A z épület. A  kamera ösz- 
sze-vissza kocsizik. Zajok, 
hangfoszlányok innen-onnan: 
m unkaerő-érték . . ,  végtelen  
ciklus . . .  decilis . . .  fém kohá
s z a t. . .  a n tró p ia ... segédmun- 
káslétszámreagálási koe ffi
ciens . . .  fra d i. . .  K a n t. . ,  
Feuerbach . . .  Hegef. Snitt.

M eglazulnak a gerendák. 
Hull a vakolat. Detonáció. 
(Detonátor). Recsegnek az 
eresztékek. Eresztenek. Ajtók, 
ablakok ki-bevágódnak. H óvi
har balról be. Orkán, forgó
szél jobbról. Duna beárad. 
Snitt.

A  terem ben ülők közül egy
nek az idegei fe lm ondják a 
leckét. Kirohan az ajtón. Az 
ajtón berohan a Duna, a hó és 
a szél. Négyszázkilencvenki- 
lenc ember veszi észre. To
vább ülnek. M inden falfehér. 
Lassan hófehérré válik. A  
fehéringes-nyakkendős kim ér
ten: még öt perc. Most szaba
dul el a pokol. Snitt.

A  folyosókon keresztül ka

sul jár az idő. Időjárás. A  
negyven hörgő hörgése el
nyom ja a vihar zaját. Elég
telen! Elégtelen, Elégtelen! 
Pokol! Snitt.

M ínusz 40 °C. A  kis terem 
ben két ember izzad, kettő  
keresztrejtvényt fe jt. Szélvi
har. A  levegöoen lóg a ritmus, 
tízfilléres alapon a zsibongó
ban. Sinus-cosinus-redurch- 
marsch. A  kamatláb hasra 
esik. Pokol! Kopogás. Kérek 
egy UV-jegyet. Kérek egy 
külöm ljárási díjat. K érek egy 
kést. Snitt.

Alagsor. Kés-villa-kanál. 
Hőguta. Sorban állás. Rob
bantott csirke. Zsemlegombóc. 
Vakolat. Téglák. A  levegő ne
gatív és pozitív ionoklcal tele. 
Villám. Késem. Kanalam. 
Pokol! Snitt.

(A film  1978-ban a kr itiku 
sok arany Katasz Trófeáját 
nyerte el.)

— zu —

Tanuljunk könnyen, gyorsan házi dolgozatot írni
Téma:

Valam it bediktálunk a szem.vezetőnek és a r 
ról írunk, am ihez anyagot találunk.

Forrásmunkák:
I tt is érvényes a kodályi jelszó. Csak tiszta 
forrásból. Ezek szerint szóbajöhet felsős ba
ráta ink  házi dolgozata, TDK-jának, esetleg 
diplom am unkájának néhány fejezete. Vég
szükség esetén csoporttársunk más tanszékre 
beadott házi dolgozata.

Irodalomjegyzék:
A forrásm unka teljes irodalomjegyzéke -f- 
szabad válogatás a különböző Szöveggyűjte
m ényekben feltün tete tt művekből. (Szerző, 
cím, kiadó, kiadás éve, oldalszám.) Ha nem 
használtuk fel a  feltün tete tt m űvet, nem baj, 
a kutya se néz utána.

Aktualitás =  rendszerelméleti alapok:
A dolog, kategória, fogalom, tárgy, objek
tum  szavak helyére rendszert írunk; a szer
kezet, felépítés helyébe struk tú rá t; a részte
rü le t helyett pedig az  elem, alrendszer, mo
dul szavakat cserélgetjük. Célszerű még be
leszórd a műbe a következő szavakat: adap

táció, visszacsatolás, öntanulás. Amit tudunk 
az input, am it nem-, az output.

Tartalomjegyzék, fejezetek:
Teljesen mindegy, hogyan tagolunk, de sok 
fejezet és alfejezét legyen. A fejezetek szá
mozásánál a  róm ai szám és a betűjelölés 
m ár elavult, a  tizedespontos számozás a kor
szerű (1. fejezet 1.1 alfejezet' 1.2.4. al-alfeje- 
zet stb.).

Előszó:
Feltétlenül szükséges! Kb. 1 oldalban k ifejt
jük, m iért nem irtunk  m ásról és m iért nem 
írtunk  a tém ánkról se semmit.

Cím:
I t t  van a  legszabadabb területe az alkotó 
fantáziájának. Azért néhány jótanács: minél 
hosszabb a cím, annál kisebb a valószínűsége 
annak, hogy a szem.vezető elolvassa a dol
gozatot. Ha ki akarjuk  fejezni, hogy ism er
jük a gazdaságpolitika aktuális kérdéseit is, 
biggyesszük a  cím u tá n : „ . . .  és- a  hatékony
ság”.

Mindezen tanácsok betartásával biztosra 
veheti a gólya, hogy dolgozatát elfogadják és 
m egkapja az év végi a lá írá s t —1—a

Szeretlek A lfréd

IDEOLÓGIAI
A helyes válasz aláhúzandó!

Mindennek a történelmi alapja: a) termelés b) te
remtés. Az egyik legnagyobb hatású jelenség a) árvon
zás, b) áldozás. A hely, ahol eldől minden a) plébánia
hivatal, vagy b) dékáni hivatal. Az itt dolgozó nélkülöz
hetetlen munkaerő a) ministrálók, b) administrálók. A 
fenyegető rémkép (a nagyhal, ami mindenkit lenyel) 
a) monopólium, b) purgatórium. Az epicentrum a) atya
isten, b) ateisten. Nélkülözhetetlen segédtudomány a) 
számítástechnika, b) ámítástechnika. Aki a jövőben is 
azt szeretné csinálni, mint eddig a) kalkulátor, b) pré
dikátor. Ahol minden kiderül a) főgyóntató, b) sornyom
tató. Amihez a reményeink fűződnek a) az állam, b) 
az álom. Egy nélkülözhetetlen szervezet a) a KISZ-bi- 
zottság, b) hitbizotmány. És mi következik, ha semmi 
sem sikerült a) letargia, b) liturgia. Ugye, nem sokon 
múlik? — luter —
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